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Көңіл айтты

ЕЛБАСЫ ЖАМБЫЛ 
ОБЛЫСЫНА БАРДЫ

�аза�стан Президенті 
�лыбританияны� Премьер-
министрі Борис Джонсон�а 
к��іл айтты. 

Мемлекет басшысы Ұлыб ри-
та нияның Премьер-министрі 
Борис Джонсонға анасы Шар лот-
та Джонсон Уоллдың қайтыс 
болуына байланысты к"ңіл айту 
же делхатын жолдады.

– Қазақстан халқының және 
же ке "зімнің атымнан Жоғары 
Мәртебелі Сізге және отбасыңыз-
ға орны толмас қайғыға бай ла-
нысты к"ңіл айтамын. Миссис 
Джонсон Уолл аса к"рнекті тұлға 
бо латын. Ол "зінің тамаша туын-
дыларымен Біріккен патшалықта 

және одан тыс жерлерде заманауи 
"нердің дамуына, ілгерілеуіне 
елеу лі үлес қосты. Аяулы анаңыз 
жайлы жақсы естеліктер оны 

білетін адамдардың жүректерін-
де және жадыларында сақталаты-
ны на сенімдімін, – делінген же-
дел  хатта.  

Жамбыл облысының әкімі Елбасына "ңірдің 
әлеуметтік-экономикалық дамуы, «Nur Otan» 
партиясының сайлауалды бағдарламасының жүзеге 
асырылу барысы жайлы, сондай-ақ  аграрлық 
сектордағы мәселелерді шешуге және халықты 
жұмыспен қамтуға бағытталған шаралар туралы 
баяндады. Қазақстанның Тұңғыш Президенті "ңір 
басшылығының жұмысына оң баға берді.  

Кездесуден кейін Елбасы «6лжан ана» тарихи 
музейінің қызметімен танысып, мекеме аумағына 
ағаш отырғызу рәсіміне қатысты. Қазақстанның 
Тұңғыш Президенті, сондай-ақ ауылдағы мәдениет 
үйіне барды. Бұл мәдениет үйінде кітапхана және 

түрлі үйірме жұмыс істейді, 250 орындық концерт 
залы бар. Н.Назарбаев Жамбыл облыстық 
филармониясының әртістері мен аудандық 
мәдениет үйінің шәкірттері орындаған музыкалық 
шығарманы тыңдады.

Қазақстанның Тұңғыш Президенті, сондай-ақ 
спорттық-сауықтыру кешенінің жұмыс барысымен 
танысты. Аталған кешенде ауқымды арена, әмбебап 
зал және күрес пен боксқа арналған зал бар. Бүгінде 
спорттық-сауықтыру кешенінде 400-ден астам бала 
мен жеткіншек спорттың еркін күрес, таэквондо, 
каратэ, волейбол, футбол, бокс секілді алты түрі 
бойынша жаттығады.

�аза�станны� Т!��ыш Президенті алдымен Жамбыл облысыны� әкімі 
Б.Сапарбаев пен кездесті. Кездесуде Елбасына әскери �оймада�ы жарылыстан 
зардап шеккен Байза� ауданы т!р�ындарына к�мек к�рсету шаралары және �алпына 
келтіру ж!мыстары туралы мәлімет берілді.

Кінәсіз деп танылды. Неге?

ПАНДЕМИЯ: 
қасіреттен дәулет жиғандар

ЕСКЕРТКІШТЕР: 
ЕСКІЛІК пен ЕРСІЛІК Былтыр т�тенше жа�дай кезінде дәріханаларда дәрі жетіспей, ал ауруханаларда 

дәрігерлерге �ор�аныш костюмдері уа�ытылы жеткізілмей, екі мы�нан астам а� халатты 
коронавирус ж!�тырды. Ол�ылы�ты� со�ы ауыр індетті ж!�тырумен �ана ая�тал�ан жо�. 
2кінішке �арай, сол кезде отанды� медицина бір�атар білікті мамандарынан айырылды.  
Ендеше ауыр індетпен к4ресте �ызметін асыра пайдалан�аны және дәрігерлерді� жаппай 
ковид ж!�тыруына жол бергені 4шін айыптал�ан «С�-Фармацияны�» б!рын�ы басшысы 
Берік Шәріпті сот не 4шін бостанды��а шы�арды? 

Министр Цой биыл 4шінші 
рет ахуалды� т!ра�тал�анын 
жа  рияла�анымен, панде-
мия  ны� ая�талар т4рі к�рін-
бей ді. �аза�стан б!�ан дейін 
COVID-19 індетімен к4реске 
6 триллионнан астам те�ге 
не месе 14 миллиардтай 
дол  лар шы�ында�ан. Алайда 
>кі мет бәрібір дертті� тара-
луын шектей алмады. Аста-
т�к �аражатты� 4лкен б�лігі 
!рлан�ан, ма�сатсыз ж!м-
сал �ан. Ауруханаларда дәрі 
же тіспеу проблемасы д4р-
кін-д4ркін бой к�рсетуде. Ал 
�! зырлы органдар ковид-
пре параттарды �олдан жа -
сай тын жасырын цехтарды 
тап ты.

Д�РІ НАРЫҒЫ 
КОНТРАФАКТІГЕ ТОЛҒАН БА?

Денсаулық сақтау ми нистр лі-
гінің талдауы к"рсеткендей, пан-
  де мия басталғалы жалған дәрі-

дәр мек "ндірісі алапат ауқымда 
артқан. Ресми статистикаға сен-
сек, 2015 жылы дәріні фаль си фи-
ка циялағаны үшін 125 әкім шілік 
іс және 2 қылмыстық іс қозғалған. 
2018 жылы бұл қылмыстар саны 
2017 жылмен салыстырғанда 

56%-ға күрт "скен. Нәтижесінде, 
287 әкімшілік іс тіркеліп, жалпы 
со масы 52,6 миллион теңге айып-
пұл салынды (сомасы ж"нінен 
2017 жылғыдан 51%-ға к"п).

(Жалғасы 6-бетте)

М4сіншілерде сезім жо� па, әлде �иял�а ерік бермей ме, 
әйтеуір со��ы жылдары м4сін �неріне сын к�п айтылып ж4р. 
Рас, елімізде ескерткіш к�п. Б!�ан �арап, еліміздегі м4сін 
�неріні� тынысы ке� ашылып, айы о�ынан туып т!р деп айта 
алмаспыз. 2йткені к�п ескерткішті� арасында сиам егіздері 
сия�ты !�састары �те к�п. Неге б!лай?

ЖАСТАРҒА МҮМКІНДІК БЕРЕТІН БІРЕГЕЙ ЖОБА

Б!л туралы Президентті� баспас�з 
хатшысы Берік Уәли Facebook пара�ша-
сында жазды. Онда: 

«Президенттік жастар кадр резерві – егемен елі-
міздің "ркендеуіне елеулі үлес қосам деген жас тарға 
мүмкіндік беретін бірегей жоба. 

Аталған жоба аясында 2019 жылы 300 жас азамат 
іріктеп алынып, соның ішінде 186 маман әртүрлі 
деңгейдегі мемлекеттік лауазым бойынша қызметке 
орналасты. 

Мемлекет басшысы алғашқы тәжірибенің тиімді 
жақ тарын ескере отырып, жас кадрлар резервіне 
қа тысты бастаманы жалғастыру туралы шешім қа-
былдағаны белгілі.

Осы орайда жобаға қатысуға құжат қабылдау 
жүріп жатқанын айта кету керек. Жобаға 35 жастан 
ас па ған, жоғары білімді және 5 жыл еңбек "тілі бар, 
мемлекеттік тілді меңгерген әрбір жас азамат қатыса 
алады.

Іріктеу қорытындысы бойынша биыл 50 адам 
Президенттік жастар кадр резервіне алынады. 

Барлық қажетті ақпаратпен pkrezerv.kz сайтынан 
танысуға болады.

Ел ертеңі үшін қызмет етем деген жастарды осы 
жобаға қатысуға шақырамыз!» делінген.

Қоғамда үлкен шу тудырған 
сот ісінің басты айыпталушысы 
Берік Шәріпов 2004 жылы Қазақ 
мем лекеттік медициналық ака де-
миясының емдеу ісі, дәрігер-хи-
рург мамандығы бойынша білім 
ала жүріп, елордадағы екі бірдей 
жер де дәрігер болып істеген. 
Сон дай-ақ осы жылдары Нұр-
Сұл тан қаласы мен Оңтүстік Қа-
зақстан облысының Денсаулық 
сақ тау департаменттерінде түрлі 
қыз меттер атқарады. Ал 2009 жы-
лы Қазтұтыну одағының Қа ра -
ғанды экономикалық универ-
ситетінде «Экономика саласын-
да  ғы құқықтық реттеу» маман ды-
ғы мен бірге, Қазақстан Пре зи-
ден  ті Іс басқармасының Меди-
ци    налық орталығының сарап-
шы сы, бас сарапшысы, сондай-
ақ бас заңгер, бас менеджер мен 
б" лім бастығы, «СҚ-Фармация» 
ЖШС басқарушы директоры се-
кілді жауапты қызметті қатар 
алып жүрген.  2012 жылы Ха лық-
ара лық бизнес академиясында 

іс керлік әкімшілік магистрлі-
гін де оқи жүріп, 2017 жылға 
дейін «Қа зақ стан Президенті Іс 
бас қармасы Медициналық ор-
та лығының ауру ханасы» РМК 
стратегиялық даму ж"ніндегі 
бас дәрігердің орын басары мін-
детіне жауапты болады. 2017 
жыл дың тамыз айы нан бастап 
2018 жылдың ма мы ры на дейін 
Қа зақстан Денсаулық сақ тау 

ми нистрлігі қоғамдық ден сау-
лық сақтау комитеті т"ра ға сы-
ның орынбасары, кейін жауап -
кер шілігі шектеулі серік тес тік тің 
басқарма т"рағасының орын    -
басары, былтыр сәуір айы нан 
тамыз айына дейін «СҚ-Фар-
мация» ЖШС басқарма т"ра ғасы 
лауазымын атқарды. 

(Жалғасы 5-бетте)

Соңғы жылдары ескерткіш 
т"ңірегінде дау к"бейіп кетті. 
Мә селен, Райымбек ауданының 

ор талығы Нарынқол елді меке-
нінде қойылған ескерткіштің 
түр-сипаты мен орналасқан жері-

не к"ңілі толмаған жұрт мүсіннің 
дұрыс жасалмағанын айтып, 
әлеу меттік желіде шу к"терді. 

Журналист Қанат 6білқайыр: 
«Ескерткіште Мұқағалидың 
бойы аласа. Оның биік, асқақ кісі 
бол ғанын білеміз. Шеберханада 
жа салған кезде биік болып к"рі-
неді.  Qйткені ескерткіштің 
биіктігі – 3,5 метр. Бірақ тұғырға 
қон дыр ған кезде к"зге қораш 
к"рініп тұр. Бұл жерде ескерткіш 
Қадыр Мырза 6лінің кейпіне к"п 
ұқсап кеткен. Барлығын айтатын 
болсам, ескерткішті толықтай 
"згерту керек болады. Ескерткіш-
тегі Мұқағалидың тұрысында мен 
тұра алмадым. Бір қол жамбаста, 
аяғы қисайған, екінші қолы белде 
тұр. Адамда ондай тұрыс бол-
майды» деп жазды. 6леуметтік 
же лідегі шудан кейін жауапты 
адам дар қайта «түзететінін» ай-
тып, уәде берген-ді.

(Жалғасы 5-бетте)

Індет к4шейіп, коронавирус жанал�ымнан алып жат�анда А�мола облысыны� 
Степногорск �аласыны� ірі ауруханаларыны� бірінде бол�ан жа�дайдан ��ір ж!ртшылы�ы 
жа�асын !стап отыр. Степ ногорск �аласында туберкулез дертіне �арсы білдей �кпе-тера-
пиялы� б�лім толы�тай жабылып тынба�. Ал ауруханада ж!мыс істейтін 39 медицина 
�ызметкеріне ж!мыссыз �алу �аупі т�нген. 

Ақмолада аурухана 
неге жабылды?
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eGov.kz: Бағдат Мусин 
түсініктеме берді

300 ағаш заңсыз кесілген

Дайындаған Нұрлан ОРАЗҒАЛИЕВ

�лемдік 	ндірушілер шикі-
зат пен дайын 	німні� тапшы-
лы�ына тап келіп, ба�аны� 	суі 
әлі де болса то�тамай т�р. Сол 
себепті әлемдік на ры�   та�ы 
т�ра�сызды� �а за� стан да�ы 
инфляция динамикасына әлі 
де болса теріс әсер етуде. Б�л 
туралы $кімет оты ры сында 
%лтты� банк т	ра �асы Ерболат 
Досаев айтты. 

«Контейнерді ж�нелту құны 
2019 жылғы желтоқсан айымен 
салыстырғанда 3-4 есе �сті, бұл 
ба ғаның алдағы уақытта да к�те-
рілетінін білдіреді. Осыған орай 
�ндірушілердің бағасы АҚШ-та 
7,7%, Еуроодақта 12,2%, Қытайда 
9% болып ең жоғары мәнге жетті. 
Ал елімізде тасымалдау жұмыста-
рында туындаған қиындықтар мен 
шикізаттың қымбаттауына байла-

нысты отандық �ндірушілер тауар-
ларының жылдық бағасы 14,2%-ға 
к�терілді. Сәуір-тамыз аралығында 
жылдық инфляция 7,0%-дан 8,7%-
ға дейін �сті. Осылайша, бағаның 
ай сайынғы �су деңгейі 2008 жыл-
дан бері алғаш рет ең жоғары 

к�рсеткішке жетіп отыр», – деді 
Ұлттық банк т�рағасы. Одан 
б�лек,  жанар-жағармайдың 
қымбаттауы әлі де жалғасуда. Бұл 
киім-кешек және аяқкиім ба-
ғасының �суіне әкеп соғуы ық-
тимал.

Со��ы уа�ытта )лкен �о-
�ам ды� пікір тудырып т�р�ан 
Сбербанкпен меморандум�а 
�атысты Цифрлы� даму, ин-
новациялар және аэро�арыш 
	неркәсібі министрі Ба�дат 
Му син 	зіні� Facebook пара�-
шасында жауап берді.

Министр жағдайды жан-жақты 
түсіндіре отырып, «біріншіден, 
eGov порталы тек қана Қазақстанға 
тиесілі және ешкімге берілмейді. 
«Қазақстандықтардың барлық де-
ректері Ресей Федерациясына 
қол жетімді болады» деген түсінік 
қисынсыз», – деді. Оның айтуын-
ша, eGov дегеніміз – бұл барлық 
мем лекеттік базалар �зара байла-
ныстырылған «витрина». Сон-
дықтан да бұл базаларға немесе 
жүйелерге ешкім ешқашан қол 
жеткізе алмайды.

«<ткен айда басталған талдау 
қазақстандық мемлекеттік сектор-

да 400-ден аса ақпараттық жүйе бар 
екенін к�рсетті. Олар – мемлекет-
тік жылжымайтын мүлік базасы 
сияқты ірі базалардан бастап, 
олим  пиада жүлдегерлері тіркелген 
ша ғын базалар. Біз осындай әр-
түрлі технологияларда жазылған 
бағ дарламашы этикасы жоқ, құ-

жаттамасы ескірген жүздеген 
жүйе лерді ірілендіріп, барлық де-
ректер бірыңғай платформада рет-
телген он шақты жүйеге �тпекпіз. 
Меморандум дегеніміз келісім-
шарт емес. Ол цифрлық трансфор-
мация мүмкіндігін қарастыратын 
құжат қана», – деді Бағдат Мусин.

Алматы �аласы Полиция 
департаменті Медеу ауда-
нында за�сыз а�аш кесу дере-
гіне �атысты �ылмысты� іс 
�оз�ады.

Таяуда жергілікті экобелсен-
ділер ішінде Қызыл кітапқа кірген 
түрлері болуы мүмкін 300 түп 

ағаштың кесілгені туралы шу к�-
терген болатын. Соның арқа сында 
бұл дерек халыққа жария болып, 
қалалық Жасыл экономика басқар-
масының назарын аударды. Ве-
домство осыған орай шабылған 
ағаш тардың түрлері мен құндылы-
ғын анықтау мақсатында сарапта-
ма тағайындады. Сондай-ақ Алма-

ты қаласы Полиция департаменті 
Медеу ауданындағы ағаштар мен 
бұталарды заңсыз ағаш кесу, жою 
және зақымдау  дерегіне қатысты 
Қылмыстық кодекстің 340-бабы 
бойынша қылмыстық іс қозғады. 
Тағайындалған сараптама бойын-
ша тиісті процессуалдық шешім 
қабылданбақ.

Елде қымбатшылық жалғасады

Сенат Т	ра�асы Мәулен 
�шімбаев Е�Ы%-ны� БА� 
бос танды�ы ж	ніндегі 	кілі 
Тереза Рибейромен кездесті. 
Кездесу барысында Сенат 
Спикері �аза�стан Е�Ы%-ны� 
�ауіпсіздік, оны� ішінде с	з 
бостанды�ын �амтамасыз 
ету ж	ніндегі негізгі ба�ыт-
тарын ілгерілетуге м)дделі 
екенін атап 	тті.

«ЕҚЫҰ-ның Астана деклара-
циясы қабылданғалы бері 10 жыл 
уақыт �тті. Бұл құжатта Еуроат лан-
 тикалық және Еуразиялық қо ғам-
дастық елдері үшін қауіп сіздіктің 
б�лінбейтіні туралы негізгі тезис 
жа зылған. Қазақстан ЕҚЫҰ қа-
былдаған қауіпсіздіктің негізгі үш 
бағыты: әскери-саяси, эко но-
микалық-экологиялық және гу-
манитарлық салалардың маңызды-
лығын үнемі басты назарда ұстап 
келеді. Сондықтан біз с�з бос-
тандығын қамтамасыз ету және 
БАҚ мәселелеріне ерекше мән 
береміз», – деді Мәулен Fшімбаев.

Сонымен қатар Сенат Т�ра-
ғасы елімізде азаматтардың с�з 

бостандығы бойынша құқық-
тарын қамтамасыз етуді одан әрі 
жетілдіру үшін жүйелі жұмыс жүр-
гізіліп келе жатқанын айтты. Сон-
дай-ақ отандық медианы жаң ғыр-
ту және бәсекеге қабілетті қа зақ-
стандық БАҚ-ты дамыту үшін де 
тиісті жағдай жасалып жат  қанына 
назар аударды. Ол үшін «Ақпарат-
қа қол жеткізу туралы» және «БАҚ 
туралы» заңдар қабылданды. Одан 
б�лек, Қа зақстан БАҚ саласын-
дағы халық аралық құжаттар база-
сын рати фи кациялады. Оның 
ішінде Аза мат тық және саяси 
құқықтар туралы халықаралық 
пакет, Адам құқық тарының жал-
пыға бірдей декларациясы және 
ЕҚЫҰ мен ЮНЕСКО-ның басқа 
да құ жаттары бар.

 «Президентіміздің елімізді 
жаңғырту бағдары аясында саяси 
реформалардың үш топтамасы 
ұсынылды. Қазір мемлекеттік ор-
гандардың ашықтығы мен қо ғам 
алдындағы есептілігін арт тыруға 
арналған «Қоғамдық бақылау ту-
ралы» заң жобасы әзірленіп жа-
тыр. Адам құқықтарын қорғау 
саласын күшейтуге баса мән 

берілуде. Сондай-ақ азаптауларға 
қарсы және адам саудасымен 
күрес, азаматтарды, әсіресе бала-
ларды кибербуллингтен қорғау 
ж�ніндегі заңнамаларды жетілдіру 
бойынша жұмыс жүргізіліп ке-
леді», – деді Мәулен Fшімбаев.

Сенат Спикерінің айтуынша, 
әлем бойынша цифрлық медиа-
ортаны дамыту азаматтардың с�з 
бостандығын қамтамасыз етудің 
шешуші факторына айналды. 
Заманауи медиа технологиялар 
және олардың дамуы бір жағынан 
жаңа мүмкіндіктерге жол ашса, 
екінші жағынан түрлі сын-қа-
терлерді де тудырғаны с�зсіз. 
Мәулен Fшімбаев бұл мәселелерді 
тиімді шешу үшін халықаралық 
қоғамдастық белсенділік танытуға 
тиіс екенін тілге тиек етті.

Кездесу соңында Сенат Т� ра-
ғасы ЕҚЫҰ �кілі Тереза Рибей ро-
ның елімізге сапары Қазақстан 
мен Ұйымның ынтымақтастығын 
одан әрі арттырып, екіжақты бай-
ланысқа тың серпін беретініне 
сенім білдірді.

Е.ЕРДЕНОВ

Осы�ан дейін хабар лан-
�андай, 5 �ырк)йекте �ара-
�анды облысы Жа�аар�а ау-
даныны� полиция б	ліміне 
Б��ар жырау ауданы Доскей 
кентіні� 36 жаста�ы т�р �ы-
нынан арыз келіп т)скен. 

Fйел 3 қыркүйекте күйеуі 
<мір серік Fлімқұлов сағат 8.30 
шамасында Мерседес-230 авто-
к�лігімен Нұра ауданына қарай 
Шұбарк�л кентіне вахтаға шық-
қанын және осы уақытқа дейін 

оның межелі орнына жетпегенін 
хабарлаған.  Аталған факті 
Жаңаарқа ауданының полиция-
сында тіркелген. Іздеу жұмысы 
басталды.

«12 қыркүйекте Қаражал қа-
ласы және Жаңаарқа ауданы по-
лиция б�лімінің қызметкерлері 
Шалғы кентінен Жаманайбат 
кенішіне дейінгі аралықта жоға-
лып кеткен ер адамды іздеді. 
Іздеуге бес мототехника және жол 
талғамайтын 3 к�лік тартылды. 
Шалғы ауылынан 50 шақырым 

жерде полиция қызметкерлері 
жоғалған ер адамның Мерсе-
дес-230 маркалы авток�лігін тап-
ты. К�лікке к�зге к�рінетін зақым 
келмеген және бұзылмаған. Авто-
к�лік есігі құлыпталған. Кинолог-
тер, еріктілер және Полиция 
департаментінің бүкіл гарнизоны 
жұмылдырылған іздеу шаралары 
жалғасып жатыр. ҚР ТЖМ Ми-8 
тікұшағы іздеу аумағына ұшып 
шықты»,  – деп хабарлады 
Қарағанды облысы ПД бастығы 
Ерлан Файзуллин.

Көлігі бар, өзі жоқ

Сенат Төрағасы 
Рибейромен кездесті

Б�рын�ы Денсаулы� са�тау 
министрі Елжан Біртановты 
)й�ама�та �стау мерзімі 14 
�ырк)йекке дейін созыл�ан 
болатын. Кеше Н�р-С�лтан 
�а ласыны� мамандан ды рыл-
�ан ауданаралы� тергеу соты 
жедел-тергеу тобыны� (ЖТТ) 
басшысы Хасановты� к)дікті 
Елжан Біртановты� �ылмыс-
ты� іс материалдарымен та-
нысу кезе�інде )й�ама�та 
болу уа�ытын екі ай�а, я�ни 
2021 жылды� 14 �арашасына 
дейін �зарту туралы 	тініш-
хаты �аралды.

«Біз күдіктінің мерзімін қыл-
мыстық іс материалдарымен таны-
су кезеңіне ұзарту туралы �тініш-
хатты қарап отырмыз. 7 шілде күні 
тергеу аяқталды, қазір танысу ке-
зеңінде. Қылмыстық іс 133 томнан 
тұрады, заттай дәлел және �зге де 
материалдар бар. Қазір Біртановты 
үйқамақта ұстау мерзімі 14 қыр-
күйекте аяқталады, ал тергеу қоры-
тындысы бойынша іспен толық 
танысуды аяқтау мүмкін емес. 

Осы ған байланысты ЖТТ органы-
ның Біртановқа үйқамақ мерзімін 
2021 жылдың 14 қарашасына дейін 
екі айға ұзартуды және қанағаттан-
дыруды сұраймын», – деді проку-
рор Т�леген Жараспаев.

Кеңесу б�лмесінен шыққаннан 
кейін Нұр-Сұлтан қаласының 
мамандандырылған ауданаралық 
тергеу сотының судьясы Талғат 
Ақшабаев «Күдікті Елжан Бір та-
нов  тың қылмыстық іс материал-
дарымен танысу кезеңінде үй қа-

мақта болу мерзімін екі айға ұзарту 
туралы қолдаухат қанағаттанды-
рыл сын. Күдікті Елжан Бір та-
новтың қыл мыстық іс материалда-
рымен танысу кезеңінде үйқамақта 
болу мерзімі екі айға, яғни 2021 
жыл дың 14 қарашасын қоса ал-
ғандағы 21 сағат 56 минут уақытқа 
дейін ұзартылсын. Қаулыға шағым 
жасалуы мүмкін, ол жария етілген 
кезден бастап үш тәулік ішінде �ті-
ніш бойынша қай та қаралады», – 
деді.

Біртановты үйқамақта ұстау 
мерзімі тағы ұзарды

«Биыл тамызда Ұлттық қорға түскен 
түсімдер 420 миллиард теңге, оның ішінде 
шетел валютасында 506 миллион доллар 
немесе 215 миллиард теңге болды. Ұлттық 
қордың активтері осы жылдың тамыз 
айының соңында 56,9 миллиард долларды 
құрады. Тамызда 396 миллиард теңгеге 
нысаналы және кепілдендірілген транс-
ферттерді б�лу үшін 845 миллиард доллар 
сатылған. <ткен айда Ұлттық қордың 
инвестициялық кірісі оң қалыптасып, 316 
миллион долларды құрады. Ал жыл басы-
нан бері Ұлттық қордың инвестициялық 
кірісі негізінен акциялар нарығында �суді 
жалғастыруына байланысты 2,3 миллиард 
доллар немесе 4,11% болды. Ал алтын-
валюта резервтері бір айда 1,8 миллиард 
долларға артып, тамыз айының соңында 
36,8 миллиард долларға жетті», – деді 
Ерболат Досаев.

Ұлттық қор – $56,9 млрд

Кешегі 	ткен $кімет отырысында, сондай-а� елі-
мізді� бас банкирі %лтты� �орда �анша а�ша �ал�анын 
жария етті. Тамыз айыны� со�ында�ы жа�дай бойынша 
%лтты� �орда 56,9 миллиард доллар бар.
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Аstana телеарнасына 
жаңа бас директор 
тағайындалды

Мұнайлы ауданына 
150 орындық аурухана 
салынады

Түркістан облысында сайлауалды бағдарлама жүзеге асып жатыр

Дайындаған 	білмансұр ЖАСАН

�.�лденей телеарнаның бұрынғы 
бас  шысы Құрманбек Жұмағалидің ат-
қар ған жұмысын атап �тті. Телеарна 
Қ.Жұмағалидің басшылығымен 2020-
2021 жыл дары еліміздің жетекші телеар-
на ла ры ның ТОП-4-іне енді. Биылғы 
жыл дың сегіз айының қорытындысы 
бойын ша те леарнаның орташа үлесі жал-
пы теле бағ дарламаның 10%-ын құрайды. 
Те леар наның материалдық-техникалық 
ба за сы жаңартылды.

«Nur Otan» партиясының қолдауымен 
2020-2021 жылдары  Тәуелсіздіктің 30 
жыл дығына орай бірқатар табысты ме-
диа  жобаны іске асырды. Бұл – «Тәуел сіз-

Кеңес жұмысына «Nur Otan» пар тия-
сы Маңғыстау облыстық филиалы т�ра-
ғасының бірінші орынбасары Е.�білов, 
Маңғыстау облыстық мәслихатындағы 
«Nur Otan» партиясы депутаттық фрак-
ция сының мүшесі Ж.Мұханбетқалиқызы 
жә не Маңғыстау облыстық Денсау-
лық сақ тау басқармасының басшысы 
А.Жұ мыров қатысты. 

Жиында аймақтық Ұлт денсаулығы 
мә селелері ж�нінде кеңес т�рағасы А.
;ріс баев «Nur Otan» партиясы Маңғыстау 
облысы бойынша «;згерістер жолы: әр 
азаматқа лайықты �мір!» сайлауалды бағ-
дарламасының орындалуы туралы және 
денсаулық саласындағы атқарылған жұ-
мыс тар туралы есеп берді. Сонымен қа тар 
к�птен бері шешімін күттірген Мұ найлы 
ауданы Маңғыстау ауылындағы к�п-
салалы 150 орындық аудандық ауру хана 

Т�ркістан облысында «Nur Otan» 
пар тиясыны� сайлауалды ба�дар-
ла масын орындау ж�ніндегі Жол 
кар тасыны� ж�зеге асырылу бары-
сы облыс әкімі �мірза! Ш�кеевті� 
т�ра�алы�ымен �ткен мәжілісте 
тал !ыланды. Онда Жол картасы ая-
сын да атал�ан облыста жыл басы-
нан бері 363,5 мы� шаршы метр 
т&р �ын �й берілгені, 10 541 адам 
т&ра! ты ж&мыспен !амтыл�аны, 13 
кә сіпорын ашылып, 1 665 адам ж&-
мыс!а орналас!аны, 7 жа�а мектеп 
пай далану�а берілгені айтылды. 

Жол картасының орындалуы бойынша 
«Nur Otan»  партиясы Түркістан облыстық 
фи лиалы т�рағасының бірінші орын ба-
сары Бейсен Тәжібаевтың баяндамасы 
тың далды. Оның с�зінше, сайлауалды 

бағ дарламаның орындалуы партия филиа-
лы ның қатаң бақылауына алынып, тұрақ-
ты түрде зерделеу жұмысы жүріп жатыр. 

2021 жылы облыстық Жол картасы бойын-
ша 110 индикатор жоспарланса, оның 25-і 
орындалған. 

Аудандық, қалалық Жол карталарында 
жос парланған 1 418 индикатордың 668-і,  
яғни  47 пайызы жүзеге асқан. Осы және 
�зге деректерге тоқталған баяндамашы 
сай лауалды бағдарламаны орындау бары-
сындағы қиындықтар мен мәселелерді 
шолып �тті. Сонымен қатар ол есеп беру 
ке зінде «Жол картасы бойынша жылына 
2 рет аудан, қала әкімдерінің есептері тың-
далса» деген ұсынысын қоса жеткізді.

Отырыста Түркістан облыстық Стра-
те гиялық және стратегия және эко но ми-
калық даму басқармасының басшысы 
Қ.Қайыпбектің баяндамасы тыңдалды. Ол 
Жол картасы аясындағы жұмыстармен 
қа тар «Ауыл – ел бесігі» жобасының жү-
зеге асырылу барысын баяндады. 2021 
жы лы 70 ауылдық елді мекенде 302 жобаға 
16,1 млрд теңге  б�лінген. Іске асыру жос-
парланған жобалар аясында білім, ден-

саулық, спорт саласында жаңа нысандар 
бой к�теріп, аудан, қалаларда инфра құры-
лым жаңарады. Жыл қорытындысымен 
280 нысанды пайдалануға тапсыру жос-
парланса, бүгінде 95 жобаның жұмысы 
аяқ талған. Оның ішінде 91 к�ше орташа 
ж�н деуден �тіп, 4 мектепке күрделі ж�н-
деу жұмысы жасалды. 

Мәжілісті қорытындылаған облыс 
әкімі, партия филиалының т�рағасы 
;мір зақ Ш�кеев сайлауалды бағдарлама 
�ңірдің даму тұжырымдамасымен ұшта-
сатынын айтты. Жол картасындағы әрбір 
индикаторды сапалы әрі уақытылы 
орындау ж�нінде тапсырма беріп, барлық 
аудан, қала әкімдері мен басшыларға бұл 
іске жауапкершілікпен қарауды тапсырды. 
Жол картасын орындау барысындағы 
�зек ті мәселелерді жылдам анықтап, жұ-
мысты тоқтатпау керегін жеткізді. 

діктің 7 қыры» фильмдер топтамасы, 
«Быть первым», «Без права на ошибку», 
«;мір-дастан» роликтері, «Из первых уст» 
интерактивті бағдарламасы, «Қазақстан» 
му   зыкалық клипі. Тележобаларда Тәуел-
сіздіктің 30 жылы ішінде Қазақстанның 
қа лыптасуындағы Тұңғыш Президент 
– Елбасы Нұрсұлтан Назарбаевтың та-
ри хи р�лін ашуға ерекше назар аударыл-
ған.

�.�лденей Аstana телеарнасының 
жаңа басшысы �зизхан �білдиновті та-
ныстыра отырып, оның 2017 жылдан 
бас тап Nur Media холдингінде БАҚ мә-
се лелерімен айналысқанын атап �тті. 
Со нымен қатар Президент �кімшілігінде, 
ор талық және жергілікті мемлекеттік 
орган дарда жұмыс істегенін айтты. Оның 
ті келей қатысуымен Nur Media холдин-
гінде бірқатар интернет жоба құрылды.

«Nur Otan» партиясының хатшысы 
қа зір Аstana телеарнасына маңызды мін-
дет қойылып отырғанын айтты. Те леар-
на ның жоғары рейтингін, қаржылық 
к�р сеткіштерін және табыстылығын 
сақ тап қалу қажет. «Nur Otan» пар тия сы-
ның және мемлекеттік саясаттың басым-
ды бағыттарын тиімді насихаттауды 
қам тамасыз ету, телеарнаның жаңалық-
тары �зекті және халықтың шынайы 
проб лемаларын к�рсетуі керек. Мұның 
бәрі жаңа басшының менеджменттік 
тиім ділігінің к�рсеткіші болмақ.

құрылысына республикалық бюд жеттен 
қаражат б�лу ж�нінде ұсынысын біл дірді. 

Қазір аталған аурухананың құжаттары 
дайын. Мұнайлы ауданында орталық 
ау дандық аурухана құрылысының жо ба сы 
әзірленді және мемлекеттік сарап та ма-
ның оң қорытындысы шықты. Жоба ның 
жалпы құны – 13 083 169,9 мың тең ге. 2021 
жылғы 21 мамырда нысан құры лысына 
конкурстық рәсімдер жария ланып, 
бүгінде мердігер мекеме анық талды. 

Айта кетейік, бүгінде Мұнайлы ау да-
нында 170 мыңнан астам халық бар. Тұр-
ғындар аудандық аурухананың жоқ ты-
ғынан Ақтау қаласына келіп емделуге 
мәж бүр. Халық саны шамадан тыс к�п 
болуы салдарынан облыстық аурухана лар-
 ға күш түсуде. Сол себепті аудандық ау  ру-
хананы тез арада қолданысқа беру ке  зек 
күттірмейтін мәселеге айналып отыр. 

Б�гін «Nur Otan» партиясыны� хатшысы )лібек )лденей Аstana телеар-
на сыны� &жымына жа�а бас директорды таныстырды. Жа�а басшы – б&рын 
NUR Media холдингі бас директорыны� орынбасары !ызметін ат!ар�ан 
)зизхан )білдинов.

«Nur Otan» партиясы жанында�ы республикалы! +лт денсаулы�ы 
ж�ніндегі ке�ес отырысы �тті. Онда денсаулы! са!тау саласында�ы Жол 
карталарды� орындалуы мен республикалы! ке�есті� шешімдері 
бойынша ��ірлік ке�естерді� !ызметі туралы есеп ты�далды.

Өңірлік Жол картасының 
орындалу барысы қаралды

Елдос АБАҚАНОВ, Мәжіліс депутаты, «Nur Otan» 
партиясы жанындағы Экологиялық кеңестің төрағасы:     

Жамбыл облысты! партия 
филиалыны� мәжіліс залында 
«Nur Otan» партиясы жанында�ы 
ай ма!ты! Экологиялы! !о�амды! 
ке�ес отырысы �тті. 

Күн тәртібінде Тараз, Жаңатас, Қа-
ра тау және Шу қалаларында тазарту 
құ   рылыстары кешенін салу жұмыстары 
және партияның сайлауалды бағдар ла-
масын іске асырудың �ңірлік Жол кар-
   тасының орындалу барысы қарал ды. 

Партияның облыстық Жол кар та-
сын да Табиғи ресурстар және таби ғат-
ты пайдалануды реттеу басқармасына 
қатыс ты 6 іс-шара белгіленген. Қазір 3 
іс-шара орындалу сатысында, қалған 
3-еуінің орындау мерзімі әлі келмеген. 
Мә селен, қоқыс үйінділері мен по ли-
гондарды экологиялық талаптарға 
сәй кес келтіру бойынша аймақтағы 
са нитарлық талаптарға сәйкес кел-
мейтін 61 полигон мен қоқыс үйін ді-
лерінің 48-іне қоршау орнатып, 13 
по  лигонды жою жұмысы жүргізілді. 
Жыл соңына дейін 19 полигон қор шал-
са, 2022 жылы 29-ы қоршалып, 13-і 
жойы латын болады. 

Сондай-ақ облыстық Жол кар та сы-
на сәйкес, Тараз, Жаңатас, Қаратау 
жә не Шу қалаларында кәріздік тазарту 

ке шенін салуға дайындық жұмыстары 
жүр гізіліп отыр. Шу қаласындағы кәріз 
та зарту имараттарының құрылысын 
мер дігерлер жарты жолдан тастап кет-
кен. 2010 жылы басталған құрылыс 
жұ мыстары 2012 жылы аяқталуы керек 
бо латын. Облыс әкімдігінің Энергетика 
ж әне тұрғын үй-коммуналдық шаруа-
шылығы басқармасының басшысы 
Қ.Қорғанбаевтың айтуынша, құры-
лыс қа жауаптыларға тиісті шара қол-
данып, жауапкершілікке тартылған. 
Бү гінде құрылыс жұмыстарын жандан-
дыруға аудандық бюджеттен қаржы 

қарастырылып, жобалық-сметалық 
құжаттама әзірленіп жатыр. 

Жалпы, 2019 жылдан бастап еліміз-
дегі 53 қалаға кәріз тазарту имараттарын 
салу жоспарланған. Аталған жобаға 
Тараз, Шу, Қаратау, Жаңатас қалалары 
енгізілген. Жобаға сәйкес биыл Жаңа-
тас қаласында кәріз тазарту имарат та-
рын салу жұмысы басталмақ. 

Отырыс соңында кеңес т�рағасы 
Ф.Жү нісова к�терілген мәселелерге 
сәй кес, жұмыс жоспарының нәтижелі 
әрі мерзімінде орындалуын үйлестіру 
қа жеттігін ерекше атап �тті. 

Президент 9асым-Жомарт 
То!аев биыл�ы Жолдауында елі-
міздегі экологиялы! мәселелер 
басты назарда болуы тиіс екенін 
айтты. Расымен, !азір экология 
к�п теген таби�и компоненттен 
т&ра тынын білеміз. Со��ы жыл-
дары экологиялы! саясат бірнеше 
реформадан �тті. Жа�а «Эколо-
гиялы! кодекс» !абылдан�аннан 
кейін ты� инструменттер мен ме-
ханизмдер ар!асында !орша�ан 
ор таны� жа�дайын жа!сарту�а 
м�м кіндік тума!.

Жолдау аясында Мемлекет бас шы-
сы Қазақстандағы ауасы ластанған 10 
қа ланы орта мерзімде, тез арада газға 
к� шіру жайын ерекше атап �тті. Егер 
Эко логия министрлігінің мәліметіне 
қа райтын болсақ, жылына 2,5 миллион 
тон надан астам зиянды заттар қор ша-
ған ортаға шашылып жатыр. Соңғы 
мо   ниторинг бойынша, әсіресе �н діріс-
тік қалалардың ауасы ластанған. Оның 
ішінде Нұр-Сұлтан мен Алматы, Қара-
ғанды, Теміртау қалалары барын айту 
ке рек. Бұл аймақтарды газға к�шіріп, 
бас қа да балама жолдарды қарастырған 
ж�н. Аталған мәселе аз да болса ше ші-
мін тауып жатқанын к�ріп отырмыз. 
Елор даға «Сарыарқа» магистральді газ 
құ быры тартылды. Жылу электр стан-
сасы да, жеке сектор да газға ауыспақ. 
Те міртаудағы «АрселорМиттал» ком-
па  ниясы да меморандум негізінде 
зауыт  тан шығатын қалдық к�лемін 

азайт пақ ниетте. Сондай-ақ Алматы 
тұр ғындарын алаңдатқан бір мәселе 
бар. Ол – қаланың жылу электр стан-
са сын газға к�шіріп, модернизациясын 
жа сау. Бұл ж�нінде де Мемлекет бас-
шысы тарапынан тапсырмалар болды. 
2-жылу электр стансасының аумағында 
булы газ қондырғысын салу мен 
3-жылу электр стансасын жаңғырту 
қа жет. Енді қаланың негізгі электр жә-
не жылумен қамтамасыз етіп отырған 
құрылғыларын толығымен ауыстырып, 
жаңғырту жағы ескеріледі. Барлығы 
Алматы қаласының экологиясын жақ-
сартуға оң әсерін тигізбек. 

Елімізде бірнеше жылдан к�мір тек-
тік экономикаға к�шу ж�нінде арнайы 
стратегия жасалып жатыр. Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев 2021 жылы БҰҰ 
аясында �ткен климаттық саммитте 
Қазақстан 2060 жылы к�міртектен 
арылу бойынша міндеттемені толық 
орын дап бітетінін атады. Яғни, бала-
малы энергияны дамыту, ірі �ндірістік 
кәсіпорындарды модернизациялау, 
қолжетімді жаңа технологиялар енгізу 
қажет. 

Қазірде Экология министрлігі тара-
пынан «Жасыл Қазақстан» мен су ре-
сурстарын тиімді басқаруға қатысты 
ұлттық жобалар әзірленіп жатыр. Бұл 
жобалардың ерекшелігі – 2025 жылға 
дейінгі кешенді іс-шаралар ескерілген. 
Су тапшылығы келешек әлем елдерімен 
қатар, Қазақстанда да болатын мәсе-
ленің бірі. Себебі сарапшылар мәлім-
де месінде 2040 жылға қарай су жетіс-
пеу шілігі мәселесі шығуы мүмкін екені 
айтылған. Биыл болған қуаңшылық – 
соның бір куәсі. Бұл мәселені қалай 
ше шеміз? Біріншіден, су ресурс тары-
ның ластануын қатаң бақылау керек. 
Екін шіден, суды пайдаланғанда 
цифрлан дыру секілді технологияларды 
ес керіп, тиімді жұмсауымыз тиіс. Бұдан 
б�лек, елімізде су қоймалары мен 
арнайы гидротехникалық құрылғылар 

бар. Осылардың жұмысын үнемі бақы-
лауда ұстау маңызды. 

«Nur Otan» партиясының сай лауал-
ды бағдарламасында экологияға қа тыс-
ты к�птеген іс-шара бекітілген. Оның 
ішін де �зен-к�лдердің тазаруын қам-
тама сыз ету, Жайық �зені мәселесін 
ше шу, баламалы энергия к�лемін 2 
есе ге арттыру бойынша арнайы тап-
сырмалар бар. Жол картасы да дайын-
далды. Партия жанынан «Экологиялық 
кеңес» құрылды. Кеңестің негізгі мақ-
саты – су ресурстарын тиімді пайда ла-
нып, ормандарды ұлғайтып, ш�лейттер 
проблемасын шешу, қоршаған ортаға 
қатысты �зекті мәселелерді қарастыру. 
Соң ғы �ткен жиында Ойыл �зені 
бойын да заңсыз тұрған б�геттер мә се-
лесі талқыға түсті. Жергілікті билікпен 
бірлесіп, б�геттерді жойып, �зеннің 
ағы сын жақсарту к�зделді. Кеңес атал ған 
барлық істердің атқарылуын бақы лай ды. 
Осы кезге дейін кеңес құрамы ел ау ма-
ғында 53 жиын �ткізді. Онда 211 ұсыныс 
айтылды. Соның 65 пайызы орын далып, 
қалғаны атқарылып жа тыр. 

Қосымша айтып кететін мәселе 
бар. Экологиялық реестрді құрдық. Ол 
реестрге 190-нан астам аймақтық және 
ұлт тық деңгейдегі экологиялық проб-
лема енді. Бүкіл облыста 17 экология-
лық мобильді патрулдер жасақталды. 
Олар арнайы рейд жүргізіп, заңды 
бұз ғандарды анықтайды. Қазірдің 
�зінде 48 рейд жүріп, 26 заңбұзушылық 
фак тісі шықты. 

Жылдың соңына дейін 92 отырыс 
�ткізіледі. Тематикалық мәселелерге 
келсек, қалдықтарды тиімді басқару, 
қоғамдық экологиялық бақылау, жасыл 
желектерді күту және қорғау, су 
ресурстары, тарихи ластану жайттарын 
атаймыз. Аймақтық немесе ұлттық 
мәселе болсын, экологияға тікелей 
қатысы болса, бәрі талқыланады. Осы 
проблемалардың барлығы әрдайым 
партияның бақылауында болмақ.

Экологиялық 
мәселелер бақылауда
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– Мұхтар �ділбекұлы, Сәрсен Аман-
жолов атындағы Шығыс Қазақстан мем-
ле кеттік уни верситеті келер жылы 70 
жыл дық мерей тойын атап #теді. Бүгінде 
білім ордасында қандай #згерістер бар? 
Оқытушылардың еңбекақысы #сті ме? 

– Расымен, келер жылы скемендегі 
тұңғыш педагогикалық институттың 
іргесі қаланғанына тура 70 жыл толады. 
Бүгінде Сәрсен Аманжолов атындағы 
Шығыс Қазақстан университеті еліміз-
дегі білім беру және ғылым кеңістігінде 
&зінің лайықты тұғырына шыққан, бай 
тарихы мен қалыптасқан дәстүрі бар қара 
шаңырақ. Білім ордамыз республикалық 
рейтингте Қазақстанның 128 жоғары оқу 
орны арасында 6-орынды иеленеді, ал 
әлемдік рейтингте «А» санатындағы 
университеттер тобына жатады. Бұл – 
кәсіби кадрларды даярлаудың жоғары 
сапасының кепілі.

Бүгінде университеттің білім беру 
бағдарламалары «Атамекен» ұлттық 
кәсіпкерлер палатасының бағалауында 
к&ш бастап тұр. Тек соңғы үш жылдың 
ішінде облыс аумағында сұранысқа ие 
мамандықтар бойынша бакалавриат, 
магистратура және докторантураның 
32 жаңа білім беру бағдарламасы іске 
қосылды. 

Жалпы, биыл біздің университетке 3 
мыңға жуық талапкер оқуға түсті. Олар-
дың дені педагогикалық маман дықтарды 
таңдады. Ерекше айта кетер жетістік, 
Білім және ғылым министрлігі, сондай-
ақ &ңірлік әкімдік тарапынан ең к&п 
м&лшерде бакалавриат гранттары биыл 
ШҚО бойынша біздің ЖОО-ға б&лініп 
отыр. 

К&птің к&кейінде жүрген, жаңағы 
&зіңіз айтқан басты сұрақ, ұстаздардың 
еңбекақысы бойынша айтарым, Сәрсен 
Аманжолов атындағы ШҚУ бұл міндетті 
2018 жылдан бастап кетті. Үш жыл к&ле-
мінде тек профессорлық-оқытушы лық 
құрамның ғана емес, жалпы қызмет-
керлердің еңбекақысын Президент 
тапсырмасына сай, үш рет к&тердік. 
Нәтижесінде, жасақталған еңбекақы қо-
ры қыркүйектен бастап Білім және ғы-
лым министрлігі белгілеген шекті м&л-
шерге жеңіл шығуға мүмкіндік беріп 
отыр. 

– Коронавирус пандемиясы еліміздің 
жоғары ғылыми потенциалын к#рсетті 
десек, артық болмас. Вирусқа қарсы вак-
цина шығарған Қазақстан ғалымдары 
мемлекетіміздің білім және ғылым сала-
сының дамудағы әлеуетін айқын аңғартып 
отыр. Аманжолов университетінде ғылыми 
потенциалды жаңғырту, инфрақұрылымды 
жаңарту жұмысының барысы қалай жүріп 
жатыр? 

– Үш жыл ішінде университте ғы-
лыми-зерттеу жұмыстарын қаржылан-
дыру к&лемі 10 есеге артып, 1 миллиард 
163 миллион теңгені құрады. Ғалым-
дарымыз 20-дан астам ғылыми жобаны 
жүзеге асырды. Машина жасау, мате-
риалтану, энергетика, биотехнология, 
гуманитарлық салалардағы ғылыми 
әзірлемелері ғылыми қызметкерлерімізге 
осы жобалармен табыс табуға, аймақтың 
әлеуметтік-экономикалық дамуына 
нақты үлес қосуға мүмкіндік береді.

Бұдан б&лек, соңғы үш жылда жұмыс 
беруші серіктестердің қолдауымен оннан 
астам зертхана, арнайы кабинеттер мен 
ғылыми орталықтар ашылды. Ғылыми 
инфрақұрылым мен ғылыми жабдықтар 
жаңартылды. Тек 2020 жылы 70 млн тең-
геден астам сомаға зерттеу жабдықта-
рының 30 атауы сатып алынды. Сондай-
ақ ЖОО-да түрлі оқу кабинеті мен 
Назарбаев зияткерлік мектептері үлгісін-
дегі оқу зертханалық жабдықтары бар 
жаратылыстану-математикалық бағыт-
тағы зертханалар ашылды. Robolab оқу 
робототехникалық зертханасы, жаңа IT 
сыныптар, KAZ Minerals кәсіпорнымен 

бірлесіп химия бойынша оқу сыныбы 
және екі химия зертханасы, ҚР Ұлттық 
инженерлік академиясының академигі, 
техника ғылымдарының докторы, 
профессор А.С.Ахметов атындағы химия 
кабинеті, Ж.Ахмеров атындағы цифрлық 
гуманитарлық ғылымдар кабинеті, 
цифр лық педагогика зертханасы, STEM-
орталық және тағы да басқа кабинеттер 
студенттерге теориялық білімдерін тәжі-
рибе жүзінде қолдануға мүмкіндік береді.

Университет оқытушылары мен 
қызметкерлеріміздің еңбегі халықаралық 
ғылыми журналдарда үнемі жарық 
к&реді. Мысалы, былтыр Scopus және 
Web of science ғылыми журналдардың 
деректер базасында жарияланған 
мақалалар мен патенттердің к&лемі 2019 
жылмен салыстырғанда 61,2%-ға артқан.

Талантты жас ғалымдарды тарту сая-
саты негізінде үш жыл ішінде универ-
ситетке 10-нан астам PhD докторлары 
келді. Бұл бір жеке ЖОО-ның ғылыми 
беделін к&теру үшін ғана емес, тұтастай 
алғанда ғылымның дамуына, Шығыс 
&ңірінің және жалпы Қазақстанның 
ғылыми жетістіктеріне әсер етеді. Себебі 
біз осы &ңірге қызмет ететін, болашағын 
байланыстыратын ғалымдарды, &ндіріс-
тік &лкенің әлеуетін арттыру үшін қызмет 
ететін жастарды тәрбиелеуіміз керек. 

Университетімізде сондай-ақ аймақ-
тағы шағын су электр стансасының тә-
жі рибелік коммерциялық үлгісі әзірленіп 
жатыр. ЖОО ғалымдары энергетика 
саласында ғылыми әзірлемелерді бел-
сенді жүргізеді. Шығыс Қазақстан облы-
сының шағын су қоймаларында к&лденең 
ағынды және шнекті турбиналарды 
қолдана отырып, шағын ГЭС құру 
мемлекеттік электрэнергиясын беру 
желісіне 10 кВ қосу арқылы жылына 150 
млн кВт/сағ дейін &ндіруге және электр 
энергиясын кВт/сағ үшін нарықтық 
бағадан т&мен сатуға мүмкіндік береді.

Студенттер мен магистрантта рымыз-
дың стартап-жобаларының негізгі ба-
ғыттары – биотехнология, мате риалтану 
және наноматериалдар, жаратылыстану 
бағыты (физика, химия), кәсіптік оқыту 
(ұлттық ойыншықтар, ұлттық киімдер 
және тағы басқалар).

Мысалы, университеттің жас ғалымы, 
физика және технологиялар кафедра-
сының шебері Нұрлан Досмұраттың 
Balausa стартап-жобасы «Stratup Bolas-
hak: менің арманым» стартап-жобалар 
ұлттық конкурсының финалына шықты. 
Жас ғалымымыз бүгінде ертегілер мен 
мультфильмдер негізінде табиғи мате-
риалдардан ұлттық нақыштағы ойын-
шықтар шығарады. Қазір ол скеменде 
шағын &ндіріс ашты. Ал HealingJelly 
стартап-жобасы бойынша биология 
кафедрасының жас ғалымдары ара 
шаруашылығы &німдері мен &сімдік 
компоненттері негізінде бал желесінің 
технологиясы мен &ндірісі бойынша 
сертификат алды.

– Қазір елдің шығыс, солтүстік 
аймағындағы жастар к#рші Ресейге к#шіп, 
білім алып жатыр. Сонда қалып қоятыны 
қаншама? Оның алдын алудың бір жолы 
#ңірлік ЖОО күшейту болар. Отандық 
университеттер деңгейін арттыру үшін 
тағы не істеу қажет? 

– «Білікті маман» жобасы аясында 
2017 жылдан бастап мектеп және колледж 
түлектерінің шетелге кетуін т&мендету 
мақ сатында сәтті жүзеге асырылып 
жатыр. 

Осы жобаны іске асыру шеңберінде 
бес жыл ішінде жергілікті бюджеттен 
1 846 білім беру гранты б&лінді. Бүгінде 
«Білікті маман» жобасы аясында &ңірдің 
жеті жоғары оқу орнында сұранысқа ие 
мамандықтар бойынша 1 400-ден астам, 
соның ішінде С.Аманжолов атындағы 
Шығыс Қазақстан университетінде 493 
студент білім алады.

ңірдің еңбек нарығы үшін жоғары 
білімі бар кадрларға қажеттілікті ескере 
отырып, 2021-2022 оқу жылына 400 
грант, оның ішінде 320 білім беру гранты 
б&лінді. Олардың 132-і педагогикалық 
ғылымдарға арналған.

Жергілікті әкімдік қаражатынан б&-
лінетін грантпен тек осы &ңірдің түлек-
тері оқи алады. Бітірген соң үш жыл 
к&лемінде алған мамандығы бойынша 
еңбек етеді немесе магистратураға түсіп, 
білік деңгейін шыңдайды. Бұл шаралар 
нарықтағы маман тапшылығын шешуге 
бағытталған. Мәселен, биыл 140-қа жуық 
студент облыстық әкімдік гранты негі-
зінде біздің университетке оқуға түсті. 

Университетте дарынды және талант-
ты оқушыларды қолдау үшін жоғары оқу 
орнымызда «Абай Құнанбаев», «Сәрсен 
Аманжолов» атындағы стипендиялар, 
пәндік олимпиадалардың жүлдегерлеріне 
университет гранттары беріледі.

Біздің басты ұстанымымыз – сту-
дент терге сапалы біліммен қатар са-
налы тәрбие беру. Мәселен, «Денешы-
нықтыру және спорт» мамандығының 
3-курс сту денті, Серебрянск балалар 
үйінің тәрбиеленушісі Боровиков Артем 
суға батып бара жатқан әйел адамның 
&мірін құтқарды. Қыстың қақаған сары 
аязына қарамастан, үлкен ерлік жаса-
ды. Бұл ба тылдығы үшін 2021 жылдың 
қаңтарында университет ғылыми 
кеңесінің шеші мімен Артем Сәрсен 
Аманжолов атын дағы медальмен, Абай 
атындағы стипен диямен марапатта-
лып, барлық оқу кезеңіне университет 
грантын иеленді.

Сондай-ақ Артем еліміздегі бірінші 
ADAM BOL AWARDS марапатының 
MYQTY ADAM медалін иеленді. Бір мил-
лион теңге сыйлық алды. Бұдан б&лек, 
«Қазмырыш» АҚ компаниясы тағайын-
даған «Ізгі жүрек» сыйлығының лауреаты 
атанды.

Биыл осы мамандықта оқитын 1-курс 
студенті жүзуден халықаралық дәрежедегі 
спорт шебері – Нұрәлі Советханов 
Токиода &ткен Параолимпиадалық 
ойындарда ел намысын қорғап, сегізінші 
орынға жайғасты. Бұл біз үшін, күллі 
Шығыс Қазақстан жұрты үшін үлкен 
жетістік! Осындай мықты жастардың &з 
облысымызда білім алып, болашағын 
байланыстыруы үшін мұндай кешенді 
жұмыстардың берері мол.

– Биылғы оқу жылынан бастап рек-
торлардың рейтингі енгізіледі. Сыбайлас 
жемқорлыққа жол берген басшылық 
қатаң, тіпті қызметінен кету жазасына 
тартылады. Бұл шаралар аймақтық уни-
верситттерге пайдасын тигізді ме? 

– wрине, кез келген мекемедегі әлеу-
меттік ахуал, оның имиджі мен болашағы 
басшысына тікелей байланысты. Бұл 
ретте жоғары оқу орын ректорларының 
алдында тұрған басты миссия – зият-
керлік элитаны қалыптастырып, ғылым 
мен жаңа технологияларды &зара са-
бақтастыра дамытып, елдің адами 
капиталының сапасын арттыру ісінде 
нақты нәтиже к&рсету. 

Біздің оқу орнында жемқорлыққа 
жол жоқ! Мұны оқытушыларға да, сту-
денттерге де үнемі ашық, жария түрде 
айтамын. wлеуметтік желідегі парақ-
шаларымда кез келген студент &зіме ті-
келей толғандырған мәселелері бойынша 
арызын жазып, жібере алады. Оны білім 
алушылар жақсы біледі. Жемқорлықпен 
жаппай күресуде сананы тәрбиелемесе, 
салдарымен күресу – нәтижесіз талпы-
ныс, бос әурешілік. Мен ректорлық 
қызметпен қатар, қалалық мәслихатта 
депутатпын, «Nur Otan» партиясының 
партиялық бақылау комиссиясының 
т&рағасы міндетін атқарамын. Сондықтан 
сыбайлас жемқорлыққа қарсы күрес 
жолында жүйелі жоспармен жұмыс 
атқарамыз.

Оқу процесі мен басқару ісінің 
ашықтығы, қолжетімділігі ақпараттық-
коммуникативтік және цифрлық тех-
нологиялар арқылы қамтамасыз етіледі. 
«Виртуалды университет» сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы іс-қимыл онлайн 
порталдары жұмыс істейді. Антиплагиат 
АЖ арқылы білім алушылардың жазбаша 
жұмыстарын тексеру жүзеге асырылады. 
Емтихан сессиялары мен мемлекеттік 
емтихандар кезінде Экзамус Прокторинг 
жүйесі қолданылады. 

Ашықтық, жариялық прицип негі-
зінде жұмыс істеу басты қағидамыз бол-
ғандықтан, PARASAT студенттерге қыз-
мет к&рсету орталығы ашылды. Барлық 
қызмет электронды түрде к&рсетіледі. 

«Парасатты университет» жобасын 
іске асыруда SANALY URPAQ студенттік 
клубы белсенді р&л атқарады. Мысалы, 
«Информатика» мамандығының студенті 
Жарқын Дидар әзірлеген «Адалдық 
кітап ханасы» мобильді қосымшасы 2020 
жылдың қараша айында сыбайлас жем-
қорлыққа қарсы республикалық сту-
денттік байқауда үздік деп танылды. 

– Бүгін #ңірлік университеттер ұлттық 
мәртебесі бар ЖОО-мен бәсекеге түсуі 
қажет. Сонда ғана ашық білім нарығында 
бәсекеге қабілетті болуы мүмкін. Қазіргі 
мектеп оқушыларын, болашақ студенттерді 
немен қызықтыра аласыздар? 

– Біріншіден, студенттер саны 60 
пайызға артты. Қазір университеттің 
контингенті білім берудің барлық бағыты 
бойынша 8 500 адамды құрайды. 3 жыл 
бұрын 4 мыңның үстінде еді. 

Екіншіден, профессорлық-оқыту-
шылық құрам мен қызметкерлер жала-
қысын екі есеге &сірдік. 32 жаңа білім 
беру бағдарламасы ашылды. Білім бағ-
дарламаларын енгізуде біз басымдықты 
облыс аумағында аса сұранысқа ие 
мамандықтарға б&лдік. Себебі педагог, 
инженерлермен қатар, ауыл шаруа шы-
лығы бағытында, оның ішінде ара және 
марал &сіру, аңшылық ісінде маман тап-
шылығы &те жоғары. Осы қажеттіліктерді 
ескере отырып, «Орман ресурстары, 
аңшылықтану және ара шаруашылығы» 
бағдарламасын іске қостық. Сондай-ақ 
ядролық физика мен атом энергетикасы, 
компьютерлік мехатроника, материал-
тану және жаңа материалдар техноло-
гиясы, қайта &ңдеу &ндірісінің техноло-
гиясы, материалдарды &ңдеуде және 
машина жасауда бағдарламалау мен 
аппараттар сияқты жаңа мамандықтар 
ашылды. Бұдан б&лек, Ресей Федера ция-
сының Алтай мемлекеттік универси-
тетімен бірге екі мамандық алып шығуға 
мүмкіндік беретін қос диплом бағдар-
ламасын жүзеге асырып жатырмыз. 

Үшіншіден, ғылыми-зерттеу жұмыс-
тарын қаржыландыру к&лемі 110 мил-
лион теңгеден 10 есеге артып, 1 миллиард 
163 миллион теңгені құрады. 20-дан 
астам ғылыми жоба жүзеге асырылады. 
10-нан астам PhD докторлары жұмысқа 
алынды, физика-химия ғылымдары бо-
йынша диссертациялық кеңес ашылды.

– Қазір еңбек нарығына сай маман-
дықтар да жылдам #згеріп жатыр немесе 
бірі сұраныстан шығып, жаңалары пайда 
болып жатыр. Мұндай #згерістерге оқыту-
шыларды қалай дайындап, бейімдеу керек? 

– Ұстаз міндеті уақыт ағымына, заман 
талабына сай &згеріп, жаңарып отырады. 
Сондықтан педагог дайындау ісінде 
кәсіби құзыреттілікті дамыту бағытына 
басымдық беру керек. Сыни ойлаумен 
қатар Soft skills, яғни болашақ маман 
бойында жаңа жағдайға тез бейімделетін 
жұмсақ дағдыларды қалыптастыру.

Жаһандану ғасырында адамзат 
&міріндегі цифрлық р&лін бәріміз к&ріп 
отырмыз. Бұл дамудың б&лек, жаңа 
кезеңі. Сондықтан әр мамандық иесінде 
IT құзыреттіліктің болуы шарт екенін 
түсінеміз. Педагогика саласында қазір, 

мәселен digital pedagogy – цифрлы 
педагогика, киберпедагогика деген ұғым-
дар бар. wртүрлі цифрлы техно ло гияны 
қамтитын, оның нәтижесінде білім беру 
қызметтерінің жоғары сапасын қамта-
масыз етуге бағытталған педа гогикалық 
процесс бұл. Оқу орнымыздың даму 
тұжырымдамасы да осы IT тех нология-
ларды дамытуға негізделген. С.Аманжолов 
атындағы Шығыс Қазақ стан универ-
ситетінде қазіргі заманға сай цифрлы 
жабдықтармен жарақталған жаңа зерт-
ханалар, соңғы үлгідегі оқу аудиториялары 
ашылып жатыр. Бұл біздің университет 
студенттеріне еңбек нарығында бәсекеге 
қабілетті болуға мүмкіндік береді. 

– Кәсіпкерлер к#біне ЖОО түлектері 
жұмысқа қажет кәсіби қабілетке ие емес 
деп арызданып жатады. Сарапшылар 
мұның себебін ЖОО-ның жұмысын жұмыс 
берушілер емес, министрліктің баға-
лауымен түсіндіреді. Оқу бағдарламасын 
еңбек нарығына сай ету үшін не істеу қажет 
деп ойлайсыз?

– Қазіргі талап бойынша тек Білім 
және ғылым министрлігі бағаламайды. 
Стейкхолдер бар, яғни ата-аналар, 
жұмыс берушілер. Солардың тікелей 
бағалауына сай дайындап жатқан ма-
мандардың қабілет деңгейі сараланады. 
Бұдан б&лек, соңғы үш жыл к&лемінде 
ұлттық «Атамекен» кәсіпкерлер палатасы 
бағалайды. Сондай-ақ ұлттық және 
халықаралық аккредитациялық агент-
тіктер бар. Бұл мекемелер біздің универ-
ситетіміздің нарыққа қажет маман-
дықтарды дайындау бағытындағы жұ-
мысымызды жақсы бағалап отыр. 128 оқу 
орны ішінде 6-орын берді. Яғни, біздің 
дайындайтын мамандарымыздың дең-
гейі заманға сай, сұранысқа ие. 

Оқу бағдарламасын еңбек нарығына 
сай ету үшін, әлбетте атқарып отырған 
істің нәтижесін зерттеу қажет. Мәселен, 
біздің &ңірге қандай мамандар қажет, біз 
кімді оқытуымыз керек, қалай оқытуы-
мыз керек? Түлетіп жатқан маманда-
рымыз нарықта сұранысқа ие ме, әлде 
біздің тараптан қателік бар ма деген 
сауалды қоя отырып, кем дегенде әр үш 
жыл сайын терең сараптама жүргізу 
керек. Біз мемлекеттен алған гранттың 
немесе ата-ананың &з баласының ма-
мандық алуына жұмсаған қаражатының, 
жалпақ тілмен айтқанда, «далаға» емес, 
елдің экономикасын к&теріп, әлеуетін 
арттыратын тұлғалар дайындауға жұм-
сауымыз керек. 

Сонымен қатар дайындап жатқан 
кадрларымыз аймақтық, республикалық 
деңгейдегі талаптарға сәйкес болуы 
керек. Бұл бағытта дуальді оқыту түрі бар. 
Оның негізінде біз штаттағы қызмет-
керлердің 20 пайызға дейінгі б&лігін 
жұмыс берушілердің құрамынан алып 
отырмыз. Мәселен, Титан-магний ком-
би наты, Үлбі металлургия зауыты, мек-
тептерден, балабақшалардан бізге келіп 
практик мамандар жұмыс істейді, сабақ 
береді. Және біздің студенттер сол жер-
лерге барып тәжірибеден &теді. 

Біздің университет тарапынан соңғы 
үш жыл ішінде 32 жаңа білім беру 
бағдарламасы енгізілді. Олардың барлы-
ғы нарықта сұранысқа ие жаңа маман-
дықтарды қамтып отыр. 

– Тәуелсіздігімізге биыл 30 жыл толды. 
Тәуелсіздігіміздің ең үлкен жетістігі деп 
нені айтар едіңіз?

– Тәуелсіздіктің біздің елімізге берген 
ел үлкен жетістігі – ол ұрпағымыздың 
еркіндікте ержетуі. Ал мемлекетіміз сол 
ұрпағының бәсекеге қабілетті тұлға 
болып қалыптасуы үшін қолынан келер 
барлық жағдайды жасауда тартынып 
қалмауы тиіс.

 – Сұхбатыңызға рақмет! 

�ңгімелескен 
�лихан ИСМАН

Мұхтар ТӨЛЕГЕН, 
С.Аманжолов атындағы Шығыс Қазақстан мемлекеттік 
университетінің ректоры: 

ӘР МАМАН IT ҚАБІЛЕТКЕ 
ИЕ БОЛУЫ ШАРТ

Тәуелсіздікті 30 жылды� межесін есерген �аза�станны жеткен жетістіктері аз емес. Соны 
бірі – болаша� мамандарды даярлау ісі, бас�аша айтса, жо�ары білім ж�йесіні жетілуі. Со�ы жылдары 
�аза�стан орталы� �алаларда �ана емес, сондай-а� �ірлерде де ірі білім ордаларыны м�мкіндігін 
арттырды. Олар айма��а �ажет кәсіп иелерін о�ытуда айтарлы�тай жетістікке жете бастады. 

Б�гінде б%л ба�ытта Шы�ыс �ірі де к�штен �ал�ан жо�. Сәрсен Аманжолов атында�ы Шы�ыс �аза�-
стан мемлекеттік университеті облыс�а �ажет маманды� иелерін даярлауда біраз �згеріс енгізе бас-
тады. Осы та�ырыпты кеірек тал�ылау �шін университет ректоры М%хтар Т�легенмен с%хбаттасты�. 



(Басы 1-бетте)

ПРЕЗИДЕНТТІҢ 
КҢІЛІ ТОЛМАДЫ

�зі дәрігер, 
зі заңгер мамандығы бо-
йынша бірнеше жоғары оқу орнында білім 
ала жүріп, бірқатар жауапты қызметті ат-
қарған басшының басындағы дау былтыр 
Үкіметтің кеңейтілген отырысында Мем-
лекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
«СҚ-Фармация» т
ңірегіндегі кландық 
мүдделер туралы сынынан кейін үдей түс-
кен еді. Сол кезде «СҚ-Фармация» туралы 
соңғы 15 жыл бойы естіп келемін. Онда 
бар лығы жұмыс істегісі келеді, осы ұйым-
ның айналасындағы кландық мүдделер 
туралы әңгімелер де желдей есіп тұр. Ендігі 
жерде не істемек ойыңыз бар?» деген Пре-
зидент Денсаулық сақтау министрі Алек-
сей Цойға сұрақты т
тесінен қойған. 

Денсаулық сақтау министрі бұл ұйым-
ның негізгі міндеті – мемлекеттік сегмен-
тке медициналық препараттарды жеткізу 
екенін айтып: «Ауруханалар мен емхана-
ларға орталықтандырылған жеткізу бо-
йынша жұмыс істейді. Бұл жеткізілімдер 
цифр ландырылған, барлық келісімшарт-
тар электронды форматта жасалады. Бар-
лығы үнемделген. Яғни, тікелей зауыттар-
дан сатып алынады. Отандық тауар 
ндіру-
ші лерді қолдау бағдарламасы жүзеге асып 
жатыр. Осының арқасында фарм-
нер-
кәсіп 22 пайызға негізгі 
сім берді», – деді. 
Алайда министрдің жауабына қанағаттан-
баған Мемлекет басшысы Премьер-Ми-
нистрге бұл мәселемен егжей-тегжейлі 
ай налысуды тапсырды. Сондай-ақ жағ дай-
дың 
ршуіне жол берген барлық адамды 
қызметтен босатып, Сыбайлас жемқорлық-
қа қарсы іс-қимыл агенттігінің т
рағасына 
ұйымдағы сыбайлас жемқорлық тәуекел-
деріне тексеріс жүргізу керегін айтқан. 

ҚЫЗМЕТІНЕН 
БОСАТЫЛЫП, ИЗОЛЯТОРҒА 

ҚАМАЛДЫ
Үкіметтің кеңейтілген отырысынан 

кейін бірнеше сағаттан соң-ақ Берік 
Шәріпов қызметінен босатылды. Ауру 


ршіп, ет жақындарынан айырылып, қай-
ғыдан қан жұтқан к
пшілік әлеуметтік желі 
ар қылы жанайқайларын жеткізіп, лауа-
зым ды тұлғаның жауапқа тартылу керегін 
та лап етті. Ел басына жауапты күн туғанда 
жауапсыздыққа жол берген «СҚ-Фар-
мация» басшысын қызметтен алып қана 
қоймай, заң алдында жауапқа тарту керегін 
айтқан. �йткені сол уақытта емханалар 
мен ауруханаларда медициналық препарат 
жетіспей, 2 мың дәрігер СOVID-19 жұқты-
рып, жағдай ушыға түскен. Қорғаныш 
киімдерінің тапшылығы салдарынан ауру 
жұқтырған ақ халаттылар арасында ауыр 
дерттен к
з жұмған дәрігерлер де аз бол-
мады. Aлеуметтік желінің әсері қоғамда 
үлкен шу тудырған соң ба, Сыбайлас жем-
қорлыққа қарсы қызметтің қызметкерлері 
Берік Шәріпті Нұр-Сұлтандағы Уақытша 
ұстау изоляторына қамады. Артынша Нұр-
Сұлтан қаласының мамандандырылған 
ауданаралық тергеу соты күдікті Берік 
Шәріпке қатысты күзетпен ұстау түріндегі 
таңдалған бұлтартпау шарасы екі ай мер-
зімге санкцияланғанын мәлім етті. Ол ҚР 
ҚК-ның 361-бабы 4-б
лігі, 3-тармағы 
«Ауыр зардаптарға әкеп соққан лауазым-
дық 
кілеттіктерді теріс пайдалану» және 
287-бабы 2-б
лігі «Қаруды, оқ-дәрілерді, 
жарылғыш заттар мен жарылғыш құрылғы-
ларды заңсыз сатып алу, беру, 
ткізу, сақ-
тау, тасымалдау немесе алып жүру» бойын-
ша айыпталған-ды. 

Егер айыпталушының кінәсі толық 
дәлелденсе, лауазымын асыра пайда-
ланғаны үшін жеті жылға, ал қаруды заң-
сыз сақтағаны үшін бір жылға жаза ар-
қалауы тиіс-тұғын.

ЭКС-БАСШЫ 
КІН�СІН МОЙЫНДАДЫ

Биыл әріптестерінің жаппай ковид 
жұқтырып, т
секке таңылуына жол берген 
«СҚ-Фармация» ЖШС-нің бұрынғы бас-
шысы Берік Шәріповтің қорғаушысы 
дәрігерлердің арасында коронавирустың 

ршуіне қорғаныш киімдерінің тапшы-
лығы емес, ақ халаттылардың карантинді 

рескел бұзғаны себеп болды деген мәлім-
деме жасады. Оның айтуынша, дезин фек-
циялық заттарды дайындау кезінде үй-
жайларда желдетудің болмауы, арнайы 
киімді сақтау ережелерін бұзу және меди-
циналық қалдықтармен жұмыс тәртібін 
сақтамау салдарынан олқылықтар болған. 
Ауруханаларда жүргізілген тексеріс бары-
сында бұл толық дәлелденген к
рінеді. 
Сондықтан айыпталушының адвокаттары 
бұл айғақтар Берік Шәріпке тағылған айып-
ты түбегейлі жоққа шығаратынын жеткізді. 

Сегіз ай қамауда отырған «СҚ-Фарма-
цияның» экс-басшысы соттың алдын ала 
тыңдалымында қаруды заңсыз сақтағанын 
сотта растағанымен, қызметтік лауазымын 
асыра пайдаланғанын жоққа шығарып, 
сотта 
зін босатуын сұрады. Алайда судья 

Берік Шәріптің 
тінішін қанағаттандырған 
жоқ.

ПРОКУРОР ЖАЗА СҰРАДЫ, 
СУДЬЯ СОТ ЗАЛЫНАН БОСАТТЫ
Қылмыстық кодекстің екі бірдей бабы-

мен айыпталған «СҚ-Фармацияның» 
бұрынғы басшысының ісіне таяуда ғана 
нүкте қойылды. Прокурор Дастан Купер-
баев соттан «СҚ-Фармацияның» бұрынғы 
басшысы үшін бес жыл мерзімге бас бос-
тандығынан айыру жазасын сұрағанымен, 
судья оны қамаудан босатып, айыппұл 
салуға шешім шығарды. Нұр-Сұлтан қа-
ласы Есіл аудандық сотының судьясы 
Қанат Дүйсембиев Берік Шәріповті 
287-баптың 2-б
лігінде к
зделген қылмыс-
тық құқықбұзушылық жасағаны үшін 
кінәлі деп тауып, 2 миллион 778 мың теңге 
сомасында 1000 АЕК айыппұл т
леуге үкім 
шығарды. Ал 361-баптың 4-б
лігі 3-тар-
мағында к
зделген қылмыстық құқықбұзу-
шылық жасауда кінәсіз деп танылу керегін 
айтты. Себебі судья айыпталушының іс-
әрекетінде қылмыс құрамы жоғын алға 
тартқан. «ҚК-нің 62-бабы 3-б
лігі 4-тар-
мағына сәйкес айыппұл түріндегі жаза 
мерзімі 2020 жылғы 12 тамыздан бастап 
2021 жылғы 4 тамызға дейінгі кезеңде 
айыппұл түріндегі жазаны 
теудің 4 АЕК 
үшін күзетпен ұстау уақытының бір күні 
есебімен қамауда ұстау уақыты есептелсін. 
Берік Шәріпке тағайындалған жаза 
телді 
деп есептелсін және ол сот отырысында 
қа маудан босатылсын. Күзетпен ұстау тү-
ріндегі бұлтартпау шарасы жойылсын», – 
делінген судьяның қаулысында.

АЙТҚАНЫ КЕЛМЕГЕН 
МИНИСТР

Екі айдың ішінде екі мың дәрігердің 
коронавирус жұқтырғаны үшін айыпты 
болған Берік Шәріповті сотта бұрынғы 
Денсаулық сақтау министрі Елжан Бірта-
нов та қорғап шықты. Оның айтуынша, 
Берік Шәріпов форс-мажор жағдайында 
шешім қабылдауға мәжбүр болған. Сон-
дай-ақ экс-министр пандемия кезінде 
пай да тапқысы келген фармацевтикалық 
ком паниялардың қандай жауапты қадам-
дарға барғанын жеткізген. С
зіне сенсек, 
Қазақстандағы фармацевтикалық нарық 
аса күрделі және тым қауіпті. Бәсекелестік 

салдарынан Денсаулық сақтау министрлігі 
мен «СҚ-Фармация» к
п зардап шегеді. 
�йткені тендерде жеңіліс тапқан бизнес-
мендер конкурс кезінде заңбұзушылық 
болды деп шағымданады екен. Елжан 
Біртанов Берік Шәріптен мемлекеттік 
сатып алулар процесін ашық әрі заң ая-
сында ұйымдастыруды талап еткенін ай-
тады. «Берік Шәріпұлы – сауатты, кәсіби 
басқарушы. Ол күрделі кезеңмен бетпе-бет 
келді. Кейде осы қызметтен кеткісі ке-
летінін, кейін тергеудің астында қалуымыз 
мүмкін дегенді айтатын. Ал мен мұндай 
болмайды деп сендірдім. �кінішке қарай, 
айтқаным келмеді», – деді сотта Елжан 
Біртанов. 

КОСТЮМ ТАПШЫЛЫҒЫ БОЛДЫ
Сондай-ақ сотта Алматы Орталық 

қалалық клиникалық ауруханасының 
бұрынғы бас дәрігері Алмаз Джувашев та 
куәлік етті. Ол да 
ткен жылы жүзден астам 
медицина қызметкері коронавирус жұқ-
тырғаннан кейін жұмыстан босатылған. 
Ай туынша, былтыр к
ктемде жедел жәр-
дем дәрігерлері жеке қорғану құрал да-
рынсыз қоңырауларға шыққан. «Қалалық 
Денсаулық сақтау басқармасы 50 ЖҚЗ 
берді. Біз бюджеттен тыс қаражатқа 540 
костюм сатып алдық. Сол кезде костюм 
тап шылығы болды. Тәулігіне 200-ден 
астам дәрігер жұмыс істейтін ауруханаға 
800-ге жуық костюм керек болды», – деді 
Алмаз Джувашев. 

Ұзаққа созылған тергеу ісі бойынша, 
Берік Шәріп Inkar компаниясының 
мүддесін қорғап, онымен Тизов жеткізуге 
8,3 млрд теңге келісімшарт жасаған. Жет-
кізуші алдын ала т
лем алып, бірақ 
з 
міндеттемелерін орындамаған. Борт Қы-
тайдан Қазақстанға жүксіз екі рет оралады. 
Екі бап бойынша қозғалып, 135 томнан 
тұрған іс айыпталушының босатылуымен 
аяқталды. Сот міндет еткен айыппұлды 
айыпталушы мемлекетке қайтарады-ау. 
Алайда ауыр індеттің салдарынан ата-ана-
сынан айырылған баланың, баласынан 
айырылған ата-ананың к
з жасын кім 
сүртпек? Оның үстіне медицинада маман 
тапшылығы туындап тұрғанда мықты 
дәрігерлерден ай мен күннің аманында 
айырылып қалғанымыз 
зекті 
ртеп кет-
кені рас. 

(Басы 1-бетте)

СІРЕСІП ТҰРҒАН «ШЕНЕУНІК»
Жақында Нұр-Сұлтан қаласында Қа-

бан бай даңғылының бойындағы Жақсы-
лық Үшкемпіров атындағы спорт сарайы-
ның алдында чемпионның ескерткіші 
қойылды. Мәскеу Олимпиадасының 
же ңім пазы, әлем чемпионы, Қазақстан-
ның Еңбек Еріне қойылған ескерткішке 
де к
пшіліктің к
ңілі толып тұрған жоқ. 
Бұл туралы белгілі публицист Қайнар Ол-
жай 
зінің Facebook парақшасында жа-
зды. Онда: «Берік Сұлтан бауырымыздың 
АҚШ-тағы Калифорния 
ңірінде бір 
ескерткіш түбінде отырған фотосына қы-
зық тық. Бауыр 
зіміздікі ғой, бізді қызық-
тырғаны – ескерткіш. Соған қарап, біздің 
елде әлі ескерткіш қоя алмай жүргенімізді 
мойындадық. Қонаев, Мұқағали, енді 
Жақсылық. Мойнына бар медалін асып 
алып, сықиған костюм киіп, қылғынған 
галстук таққан «Жақаң» еш ұнамады. 
�мір де талай қасында жүрдік. Сұхбат құр-
дық, салтанаттарда к
рдік. Ол кісі киімге 
мән беретін шенеунік емес, медальге мәз 
болып соны санап отырған маңғаз емес 
еді. Балуан еді, кәсіпкер еді, шаруақор еді, 
қамқор еді, халқына жанашыр еді. Мына 
мүсінде соның бірінің ізі бар ма? Жақаң 
Олимпиада чемпионы болып, одан кейін 
спортпен қоштасқан кезде «Лениншіл 
жас» газеті мақала берді. Тақырыбы қан-
дай! «Кілемнен кетіп барады». Сондағы 
фото қандай! Бозкілемге қимастықпен 
мойын бұрып, сыртқа кетіп бара жатқан 
Үшкемпіров. Сол фотоның құны біз үшін 
мына сіресіп тұрған ескерткіштен мың есе 
артық» деген еді. 

Расында, қазір кеңес кезіндегідей қа-
тып қалған цензура жоқ. Ол заман қатаң 
сүз гіден 
ткенін білеміз. Бүгінде таңға-
ларлық дүние тудыруға мүмкіндік бар. 
Шығарма шы лық еркіндік те бар. Ендеше, 
неге керемет дүние жасай алмай отырмыз?

Бұл сауалымызды мүсін жасау шебері 
Тілеуберді Бинашевке қойып едік. «Ес-
керткіштердің бір-біріне ұқсап кетуінің 
ең бі рін ші себебі тапсырысқа байланыс-

ты. Оны кім беріп отыр? Aкімдік пе, жеке 
кә сіп кер ме? Олардың к
бі мүсіншіге 
ер кін дік бермейді. Орыстарда мақал бар: 
«кто платит, тот и заказывает музыку» 
дей ді. Ақшасын т
легеннен кейін соның 
тапсырысын орындауға тырысады. Оның 
үстіне, рулық к
зқарас деген де бар. Aр ру 

зінің батырының басқа батырдан кем 
болмағанын қалайды. Ескерткіш қою да 
бизнеске айналып кетті. Олардың бір-бі-
рінен айнымай, ұқсап кетуінің себебі – 
осы», – дейді. 

Мүсінші айтқандай, жалпы елдегі ба-
тырлардың к
бінің ескерткіштегі бейнесі 
бір-біріне қатты ұқсайды. Бәрі де аттың 
үстінде, найзасы қолында, семсері жанын-
да дегендей. «Батырлар к
п. Б
генбай да, 
Қабанбай да қазақтың батыры. Оларды 
бір-бірінен жоғары не кемсітіп к
р се туге 
болмайды. К
шеде тұрған ескерт кіш-
тердің барлығы шығармашылық деп қа-
рауға болмайды. Тапсырыспен жасалған 
дүниелер к
п. Ал шығармашылық адам-
ның 
з жүрегінің қалауынан туады. Бү гін-
де к
п мүсіншілер тапсырыспен істейді. 
Бірақ оларда шығармашылық жоқ. Содан 
кейін тұлғалар аттың үстінде отырғаннан 
жа л ықты. �зге де қаһармандар жетер-
лік», – дейді мүсінші.

МҮСІН НЕРІНІҢ 
ХАЛІ МҮШКІЛ МЕ?

Біздегі ескерткіштердің дені аттың 
үстінде, тастұғырға қойылады. Болмаса, 
орындықта отырады. «Аяғы талса, орын-
дыққа отырады, белі ауырса, атқа қонады. 
Іші пысса, кітап оқиды». Мүсін 
нерінің 
елдегі к
рінісі осындай. Жақында Нұр-
Сұлтанда тағы бір сәулетті ескерткіш тұ-
ғырға қонды. Бұл мүсіннің ж
ні де, жолы 
да б
лек еді. Ол қоғам қайраткері Жұмабек 
Тәшеновке қойылды. Елі ар дақтаған тұл-
ғаның да мүсіні айрықша жасалған. Авто-
ры – мүсінші Ермек Ержанов. Елдегі 
мүсін 
неріне қатысты сынымызды ай-
тып, сауалымызды мүсіншіге де қойдық. 

– Ермек мырза, біздегі ескерткіштердің 
дені бір қалыптан шыққандай, бір-біріне 
ұқсап кетуінің сыры неде?

– «Бір қалыптан шыққандай» деп ай-
туға келмес. Бір-біріне ұқсас деуімізге 
бо лар. Дегенмен әр мүсіннің жасалуы 
әр түрлі. Адамның қалыбы бірдей: екі қо-
лы, екі аяғы бар дегендей. Мұндағы ерек-
шелік – бейнелеуде. Ол үшін ізденіс болуы 
керек. 

– Мүмкін, мүсіншінің оны қалай к@-
ретінінде шығар. Жазушы к@ркем суреттей-
ді, сол секілді мүсінші де суреткер болуы 
шарт емес пе?

– Aрине, мүсінші оны қалай к
реді? 
Соған да байланысты. Ең алдымен, кез 
келген тұлғаға ескерткіш қойылар алдын-
да байқау жарияланады. Ол байқауға бір 
ғана мүсінші қатыспайды. Бірнеше мү-
сінші эскиз жасауы мүмкін. Сол бейненің 
арасынан біреуін мемлекеттік комиссия 
таңдап алады. Мәселен, Жақсылық Үш-
кемпіровтің ескерткішін алайық. Оның 
бір неше мүсіні жасалды. Жас кезі, боз-
кілемнің үстіндегі сәті, тағы басқа бейне-
лері жасалады. Он шақты жұмыс болды. 
Солардың арасынан біреуін таңдап алып, 
соған тапсырыс береді. Біздегі ең үлкен 
мә селе – к
ркемдік кеңестің болмауында. 
Мемлекеттік комиссияда бір-екі мүсінші 
болуы мүмкін. Қалғаны – 
зге саланың 
адамдары. Мысалы, Ресейде комиссияда 
он адам болса, соның онының да мүсін 
са  ласына қатысы бар. Яғни, олар образды 
к
ре алады. Мүсінші емес адам мүсінге 
қалай баға бере алады? Кез келген дайын 
мүсінге мүсіншінің к
зімен қарау керек. 
Сонда оған қандай қателік бары анық к
-
рінеді. Сол себепті де мүсін 
нерінде із-
деніс жоқ деген сын-пікірлер пайда бола-
ды. Екіншісі – тамыр-таныстыққа жол 
беру. 

Ермек Ержановты мазалайтын тағы бір 
дүние – талантты мүсіншілердің аздығы. 
Мықты мамандар жетіспейді. «Бұл да сала-
ны ақсататын дүниелер» дейді мүсінші. 
Олар «
нерге қызығатындардың саны ке-
мігенін» айтып, қапаланады. Керісінше, 
«дүниенің соңында кетті» деп кінә артады. 
Кеңес заманында үкіметтің арнайы қау-
лысы болған екен. Ол қаулы Суретшілер 
одағына беріліп, арнайы мамандар тарты-
латын. Aрі к
ркемдік кеңес жұмыс істейтін. 
Ол кеңеске сәулетші, суретші, мүсін шілер 
кіретін. «Барды бар, жоқты жоқ» дей тін 
кеңес болған. Сол кеңестің сын тезінен 
шыққан туындыға сұраныстың болатыны 
анық. Қазір мүсін 
нерінде кә сібилер де, 
әуесқойлар да жүр. Кәсіби мүсінші мен 
әуесқойдың жұ мы сының айырмасы – жер 
мен к
ктей. Сапасыз ескерткіштердің 
к
беюінің бір ұшы осында жатқан жоқ па?

Сондықтан біз ОАР-дағы Нельсон 
Манделаның бейнесіне қарап, қызығып 
отырамыз. Болмаса, Исландияның Рей-
кьявик қаласының к
шелерінің бірінде 
орналасқан «Белгісіз шенеунік» мүсініне 
таңдана қараймыз. Атақты «Прозерпинді 
ұрлау» мүсінін жасағанда Джованни Бер-
нини бар-жоғы 23 жаста екен. Мұндай 
әлемдегі ерекше мүсіндерге қарап-ақ к
з 
сүйсінеді. К
п нәрсені ұғасың. Керемет! 
�зге елдегі мұндай кереметтерге сүйсін-
гендей, 
з еліміздегі ескерткіштерге сүй-
сінетін кез туар ма екен?!

Айым БЕКТҰР

Екпе жайлы елді пікірі әлі де екіге 
жарылып т�р. �сіресе, �ызылордалы� 
ата-аналарды �ызылорда облысы Жа-
ла �аш ауданды� білім б!лімі басшы-
сыны мектеп директорларына жаз�ан 
�ызмет хаты �атты аладатты. Басшы-
ны «Аса ш��ыл!» белгісі бар хатында 
ауданды� білім б!лімі санитарлы�-
эпидемиологиялы� орталы�ыны ха-
тына сәйкес 12 жастан ас�ан балалар�а 
коронавирус инфекциясына �арсы 
екпе ж�мыстарын ж/ргізу жоспар-
лан�анын хабарла�ан. 

Аталған хаттың суреті жалағаштық ата-
аналардың ортақ чатына түскен. Осыдан 
соң фото желіде қызу талқыланып, қоғам-
дық резонанс туғызды. Кейбіреулері оқу-
шыларға екпе салдыруға қарсы екенін біл-
діріп, бала ларға арналған вакцинаға күмән 
келтірген. 

Құзырлы орындар аталған хатты «фейк» 
немесе «жалған» ақпарат деп жаба салғысы 
келгенімен, елі ішіндегі шу басыла қоймады. 
Амал жоқ, облыстық Білім басқармасының 
басшысы Ақзира Қасымова мен облыстық 
Санитариялық-эпидемиологиялық бақылау 
департаменті басшысының орынбасары 
Aлия Aбдіқайымова журналистер алдына 
шығып, хаттың күші жойылғанын мәлім етті. 
Аймақтың бас ұстазы ата-аналарды аланда-
тып, қоғамды екіұдай пікірде қалдыруға жол 
берген аудандық білім б
лімі басшысының 
қызметтік жауапкершілігін қарап, тәртіптік 
жаза қолданғанын жеткізді. 

– Заңға сәйкес, Үкіметтің 24.09.2020 ж. 
№ 612 Қауылысына орай 18 жасқа дейінгі 
ба лаларға ата-аналардың келісімінсіз 
ешқандай екпе жұмыстары жүргізілмейді. 
�здеріңізге мәлім, екпе жасар алдында әр 
ата-анаға келісім парағы беріледі. Арнайы 
келісімсіз балаға екпе жасалмайды. Аталған 
жағдайға байланысты Білім және ғылым 
министрлігі, Білім басқар масы тарапынан 
балаларға екпе жұмыстарын жүргізу туралы 
қандай да бір құжат қабылдаған емес, – деді 
облыстық Білім басқармасының басшысы 
Ақзира Қасымова.

Ал облыстық Санитариялық-эпиде мио-
ло гиялық бақылау департаменті бас шы-
сының орынбасары Aлия Aбдіқайымова 
«аудандық білім б
ліміне жіберілген хаттың 
мазмұны басқа болатын» деп ақталды.

– Айта кету керек, аталған хат Ұлттық 
екпе күнтізбесіне сәйкес егілетін вакцина-
лар туралы мектептердегі ата-аналар коми-
теті 
кілде ріне ақпараттық-түсіндірме 
жұмыс тарын жүр гізу мақсатында мәлімет 
жинақтау үшін жіберілген. Қазір республи-
ка к
лемінде 12 жастан асқан балаларды 
коронавирус инфекциясына қарсы вакци-
налау мәселесі қарас ты рылып жатыр. Де-
генмен бұл түп кілікті шешілмеген және 
балаларға арналған вакцина біздің елге 

жеткізілген жоқ, – деді облыстық Сани-
тариялық-эпидемио ло гиялық бақылау де-
партаменті басшысының орынбасары Aлия 
Aбдіқайымова.

Тек аудандық білім б
лімінің басшысы-
на ғана тәртіптік жаза қолданып, 
здері 
сүттен ақ, судан таза болмаққа әрекеттенген 
қос басшы мәселені осылай жылы жаба сал-
мақ болған сияқты. Алайда Instagram әлеу-
меттік желісіндегі Dauletten парақша сында 
тағы бір хаттың суреті жарияланғанын олар 
ескермеген к
рі неді. Онда Жаңақорған 
аудандық бас дәріге рінен Жаңақорған 
аудандық санитарлық-эпидемиологиялық 
орталығы басшысының міндетін атқарушы 
аудан бойынша 12 жасқа толған балалар мен 
жүкті әйелдердің және соның ішінде КВИ-ге 
қарсы егілуге тиістілер санын сұратқан.

Атышулы хатқа байланысты Қызылорда 
облыстық Cанитариялық-эпидемиоло-
гиялық бақылау департаментінен Жалағаш 
аудандық білім б
ліміне осы жылдың 7 қыр-
күйегі күні жолданған №2216 хаттың маз-
мұнын сұраған едік. Алайда департамент 

кілі редакциядан ресми хат сұратып, содан 
кейін ғана хат маз мұны туралы ақпарат алу 
мүмкін болатынын алға тартты. 

Жалпы, елімізде шенеуніктер тарапынан 
қоғамдық пікір туғызатын осындай оқиғалар 
жиі болып тұрады. Алайда шулы мәселелердің 
дені сол мекеменің күзетшісі немесе уча-
скелік полиция инспекторының тәртіптік 
жазасымен аяқталады. Бұл жолғы кезекті 
оқиға да аудан дық білім б
лімінің тәртіптік 
жауапкершілікке тартылуымен тәмамдалған 
сияқты.

Ерқанат С�РСЕНБАЙ,
Қызылорда облысы
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Кінәсіз деп танылды. Неге?
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Ж�РДЕМАҚЫ ҚАЙ ЖЫРТЫҚҚА 
ЖАМАУ БОЛАДЫ?

Бүгінде Қазақстанда 705 мыңнан астам 
мүгедек бар: 430 мыңы – еңбекке қабілетті, 
181 мыңы – зейнет жасында, 94 мыңы – 18 
жасқа дейінгі балалар. Соңғы бес жылда 
мүмкіндігі шектеулі адамдар саны 7,5 
пайызға артқан. Министрліктің дерегіне 
сүйенсек, 2021 жылғы қаңтар-тамыз ай-
ларын республикалық бюджеттен мүге-
дектігі бойынша мемлекеттік әлеуметтік 
жәрдемақы т#леуге 206,6 млрд теңге б#-
лінген. Бір қарағанда к#п қаржы сияқты, 
бірақ бұл соманы мүгедек адамдардың жан 
басына шаққанда 49 375 теңгеден айна-
лады. Қазіргідей қымбатшылық заманда 
мүгедек адамның бұл ақшаға #мір сүруі 
мүмкін бе?

Кейінгі үш жылда республикада ерек-
ше қамқорлықты қажет ететін адамдарға 
берілетін мемлекеттік к#мек әр жыл сайын 
5 пайызға #сіп отырған. Яғни, І топтағы 
мүгедектің жәрдемақысына жылына – 
3 400 теңге, ІІ топтағы мүгедектің жәрдем-
ақысына – 2 600 теңге, ІІІ топтағы мү-
гедектің жәрдемақысына 1 700 теңге үс-
теме қосылып келген. Сонда қазір І топ-
тағы мүгедектер – 65 860 теңге, II топтағы 
мүгедектер – 52 483 теңге, III топтағы 

мү гедектер 35 675 теңге алады. Ал ас-су 
мен к#пшілік күнделікті тұтынатын тауар-
лар мен қызметтердің құны ай сайын 
қымбаттап жатыр. Тек азық-түліктің #зі 
бір жылда 30 пайызға #скен. Сонда 
Үкіметтің мүгедектердің жәрдемақысына 
қосқан 2-3 мың теңге үстеме ақшасы қай 
жыртыққа жамау бола алады?!

Қаржыгер Арман Мусиннің айтуынша, 
мемлекет  мұндай санаттағы азамат тарын 
қамқорлыққа алуға міндетті. Алайда 
Үкімет мүмкіндігі шектеулі жандарға қа-
жетті жағдай жасап бере алмай отыр. 
«Қазіргідей инфляция кезінде халықтың 
әлеуметтік әл-ахуалы к#п т#мендеп кетті. 
Жаппай қымбатшылық, әсіресе мүгедек 
жандарға ауыр тиді. Сол себепті олардың 
жәрдемақысын 30 пайызға дейін к#теру 
керек», – дейді ол. 

«Мүгедектігім үшін 52 мың теңге жәр-
демақы аламын. Жәрдемақыны не тама-
ғыма, не коммуналдық т#лемге, не дәріме 
жеткізе алмаймын. @йтеуір, #лместің 
күнін к#ріп келеміз, Үкіметтен еш қайыр 
жоқ», – деп күйінеді Мәлік Сабырханов. 

МЕМЛЕКЕТТІК К�МЕКТІҢ 
САПАСЫ ҚАНДАЙ?

Сондай-ақ мұқтаж жандарға мемле-
кеттен берілетін мүгедектер арбаларына 
қатысты айтылар сын к#п. Мүмкіндігі 
шектеулі бала асырап отырған @лия 
Сәбитованың да мемлекет к#мегінің 

сапасы нашар, қолдануға қолапайсыз 
екенін айтты. Ол былтыр #здеріне берілген 
арбаның қолапайсыздығы #з алдына, 
оның #лшемі баласы түгілі #зіне үлкен 
екенін айтып шағымданды. С#йте тұра, 
оның шарт бойынша енді 5 жыл бойы 
мүгедектерге арналған басқа арбаны 
сұратуға кақысы жоқ к#рінеді.

«Мен қолданысқа ыңғайлы әрі #зіне 
шақ етіп қоюға болатын сапалы арбаны 
к#п іздедім. Олардың бағасы 500 мың тең-
геден кем түспейді. Мұндай арбаны Ot-
tobock фирмасынан таптым. Бірақ мұн дай 
ақшаға арба сатып алуға әркімнің жағдайы 
жете бермейді. Сондықтан дос тар, сіздер 
әлеуметтік желіде мүгедектер к#мек сұрап 
жатса, #тінемін, к#мек те сі ңіздер. Cйткені 
мемлекеттің мүмкіндігі шек теулі жандарға 
к#рсетіп отырған к#мегі мардымсыз. Тек 
алаяқтарға ұрынып қалмаңыздар! Қазір 
қасында ондайлар к#бейіп кетті»,– деп 
қынжылды ашынған ана.

Ал мемлекет мұндай қымбат арбаларды 
сатып алмайды. Мүгедектердің жағдайына 
жауапты шенеуніктер арбаның арзанына 
жүгіреді, соған қарағанда олар үшін ар-
балардың сапасы емес, саны маңызды 
сияқты. Құдай бетін аулақ қылсын, адам 
дәл мұндай ахуал #з бастырына туғанда 
ғана олар мүгедектердің мұқтаждығын 
шын сезінер еді. Қазақта «Басы ауыр мас-
тың қасында  жаны ашымас» деген бар. 
Cйткені біздегі шенді-шекпен шетелде 
емделеді, шетелдің сапалы медицинасына 
жүгінеді. Бұған олардың жағдайы бар, 
жиған-тергені жетеді, ал қалтасы тесік 
қарапайым халық қайтпек?!

Ол ол ма, мүгедектер тіпті коронавирус 
індетіне байланысты елімізде карантин 
жарияланған кезде де мемлекеттің қол-
дауын сезіне алмаған. Мәселен, Ресейде 
пандемия уақытында мүгедектерге мем-
лекет тарапынан белгілеген жәрдемақыға 
қосымша федералдық бюджеттен 12 900 
рубль, облыстық бюджеттен 28 600 рубль, 
аудандық бюджеттен 2 821 рубль к#лемінде 
үстемеақы т#леп тұрды. Ал Қазақстанда 
пандемияға байланысты мүмкіндігі 
шектеулі жандарға 10 600 теңге ғана 
берілді. Онда да республикалық бюджеттен 
емес, Нұр-Сұлтан мен Алматы қалалары 
бойынша жергілікті бюджеттен т#ленген. 
Басқа облыстар бұл т#лемді т#лей алмаған.

МҰҚТАЖ ЖАНДАР �З МҮДДЕСІН 
ҚОРҒАУҒА НЕГЕ Д�РМЕНСІЗ? 
– Мүмкіндігі шектеулі жандардың 

проблемасын айтып, талай есікті тоздыр-
дым, мәселені шешудің жолын айтып, 

ұсыныс жасадым, бірақ к#пшілігі аяқсыз 
қалады. @лбетте, жоғары биліктің кең 
кабинеттерінде мүгедектер мәселесі 
к#терілмейді емес, к#теріледі, бірақ олар 
іс жүзінде шешілмей, тек қағазда к#рсе-
тілген. Шенеуніктер мүгедектер пробле-
масын жабық есіктердің ішінде, біздің 
қатысуымызсыз #здері талқылайды. Бірақ 
одан шыққан дұрыс нәтижелерді к#ріп 
отырғанымыз жоқ. Мені шенеунік азамат-
тардың, оның ішінде мүмкіндігі шектеулі 
жандардың әлеуметтік мәселесіне бейжай 
қарайтыны қатты алаңдатады,– деді 
«ELAMAN» әлеуметтік инновациялық 
жо балар қоры» қоғамдық қорының жетек-
шісі Алмас Ержан.

Қоғамдық қордың мүмкіндігі шектеулі 
жандардың тіршілік-тұрмысына қатысты 
к#теріп отырған мәселелері шаш етектен. 
Ол әлеуметтік кәсіпкерлікке, тұрғын үй 
мәселесіне, инватаксиге, мемлекеттік ор-
гандар қызметтерінің қолжетімділігіне, 
тағы басқа жан-жақты жайтты қамтиды. 
Ал айта берсең, мүгедек жандардың мұқ-
таж дығы к#п.

Алмас мырза мәселенің екінші жағы 
бар екенін де айтады. Ол мүмкіндігі шек-
теулі жандар үйде отырып күңкілдей 
бермей, Үкіметке батыл талап қоюы тиіс. 
Мәселен, Президент Қасым-Жомарт 
То қаевтың бастамасымен жергілікті мәс-
лихаттарға, Парламент Мәжілісіне сай-
лануларына квота б#лінді. «Осы заң 
бо йынша берілген мүмкіндіктерді пайда-
ланып, Үкіметтің құлағына мүгедектердің 
мұқтаждығын жеткізу керек, сондай-ақ 
атқарушы биліктің әр тармақтарында 
біздің #з #кілдеріміз отыруы қажет. 
Сонда ғана мүгедектер проблемасы оң 
шешіле бастайтын болады. Біз  #з 
құқымыз үшін күресуіміз керек»,– деді 
қоғамдық бел сенді. Мынау қасаң қо-
ғамда мүгедектерге #з мүдделері үшін 
кү ресудің жеңіл болмайтынын түсіне ті-
нін жеткізді.

ЕҢБЕКПЕН ҚАМТУДА 
НЕ ЕСКЕРІЛУІ КЕРЕК?

Сондай-ақ мүмкіндігі шектеулі жан-
дарды еңбекпен қамту ісінде де кілтипан 
к#п. Тағы да сол Еңбек министрлігінің 
дерегіне жүгінсек, қазір елімізде 85,5 мың 
мүгедек жұмыс істейді, олар негізінен 
ІІІ топтағылар. @лбетте, мемлекеттің 
мүмкін дігі шектеулі жандарды жұмыспен 
қамтуға к#ңіл б#ліп отырғаны қуантады. 
Дегенмен бұл еңбекке жарамды мүге-
дектердің бестен бір б#лігі екенін еске 
сала кеткен артық емес. С#йте тұра, олар-

дың физио логиялық ерекшеліктерін де 
ескерген ж#н. Республиканың зей-
нетақыға байланысты заңнамасында 
адамның денсаулығына байланысты 
әлдебір арнайы жеңілдіктер қарас-
тырылмаған. Мүгедектер тұрмақ, ден сау-
лығында ақауы жоқ қатардағы адамдардың 
#зінің жасы ұлғайған сайын жұмыс істеуі 
қиындай беретіні белгілі. Ал созылмалы 
кеселі, кінәраты бар жандар дың осы 
шақта жұмыс істеуі әлденеше есе ауыр. 
Тіпті, зейнетақы жасына жете алмай о 
дүниелік болып арманда кетіп жатқан-
дары қаншама?! Алайда мүгедек жандар 
жанын азаптап жүріп, 63 жасқа дейін 
жұмыс істеуге мәжбүр. Олардың бұдан 
бас қа амалы жоқ, #йткені Үкіметтің мүге-
дектерге беретін жәрдемақысына жан 
бағу мүмкін емес екенін к#ріп отырсыздар. 
Мүгедектер 63 жасқа жеткенше жұмыс 
істемейтін болса, ең т#менгі зейнетақымен 
ғана қалады. 

Сәуір айының соңына таман бір топ 
мәжілісмендермүмкіндігі шектеулі  жандар 
үшін зейнетақы жасын т#мендету туралы 
мәселе к#терген болатын. Депутаттар бұл 
санаттағы адамдардың мәселесін кешенді 
түрде шешу қажет екенін және бұл олардың 
зейнеткерлікке шыққаннан кейін де 
жұмыс істеу құқынан айырмау керегін 
айтады. Cйткені кейбір мүгедектер, әсіре-
се ауылдық жерлерде зейнеткерлікке 
шыққаннан кейін де жұмыс істей береді. 
Осы жағы да назардан тыс қалмауы тиіс. 
Сондықтан «артық қыламын деп тыртық 
қылып алмаудың» жайын ескеру қажет. 
Депутаттар мүмкіндігі шектеулі жандарды 
ерте жастан зейнетке шығаруға арналған 
заң жобасын әзірлегенде олардың диаг-
нозын, денсаулық жағдайын, еңбек түрі 
мен басқа да жайттарды егжей-тегжейлі 
сараптау керегін айтып, Үкіметке сауал 
жолдады. 

С#з соңында айтарым, Еуропа мен 
АҚШ-та мүмкіндігі шектеулі жандарға 
деген қамқорлық ерекше. Оларға кез 
келген мемлекеттік органдардың қызметі 
қолжетімді. Cркениетті елдер мен Қазақ-
стандағы мүгедектерге деген к#зқарасты 
мүлдем салыстыруға келмейді. Еуропаның 
кез келген мемлекетінде мүгедектерге 
берілетін жәрдемақының к#лемі біздің 
елмен салыстырғанда 10-20 есе к#п. Оны 
айтасыз, Германияда к#шеде жүрген 
маскүнем қаңғыбас адамдардың #мір 
сүруіне мемлекет тарапынан б#лінетін 
қаржыны біздің ақшаға айналдырғанда 80 
мың теңгеден асып түседі екен. Бұдан 
кейін не деуге болады?! 

Мүмкіндігі шектеулі жандардың мұңын кім ойлайды?

Жа�ында елордада ммкіндігі шектеулі бір топ �кімет йіні� 
алдына арызданып барды. Олар мемлекет та�айында�ан жәрдем-
а�ыны� кнк�рістеріне жетпейтінін айтып ша�ымданды. Ашу�а 
булы��ан кейбіреулері Е�бек және халы�ты әлеуметтік �ор�ау 
министрі Серік Шәпкеновті� отставка�а кетуін талап етті.

Дәулет АСАУ

(Басы1-бетте)

Елдос СЕНБАЙ

Кейінгі екі жылда жағдай мүл-
дем ушығып кеткен: бірден 1 421 
бұзушылық әшкереленді, олар 
бойынша 1 443 әкімшілік іс қоз-
ғалып, жалпы к#лемі 260,8 мил-
лион теңге айыппұл салынған. 
@рине, бұл тек беті ашылған қыл-
мыстар ғана. Су асты иірімдеріндей, 
жалған дәрі-дәрмектің қара ба-
зарының саудасы жасырын қызуда. 

Контрафакт тауарлармен кү-
ресетін бас орган – Экономикалық 
тергеулер қызметі, салық т#леуден 
жалтарушыларды іздейтін Мем-
кірістер комитеті және ДСМ жүр-
гізген рейдтер кезінде небір былық 
ашылды. Алматыда цефамед, 
цераксон, цефтазидин, физиотенс 
секілді коронавирус инфекциясын 
емдеуде қолданылатын дәрілерді 
қолдан жасайтын цех табылды. 
Тексерушілер сау ете қалғанда, 
қоймасында саудаға жеткізілмеген 
60 мың дана дәрі жатқан. Күдік-
тілер қамауға алынды.

Cз кезегінде дәріханалар цеф-
триаксон, азитромицин, параце-
тамол секілді сырқаттар аса зәру 
дәрілерді сатпай, жасанды түрде 
тапшылық туғызу, с#йтіп бағасын 
еселеп қымбаттату фактісі кездесті. 
Заңсыз схемаға елдегі 650 дәріхана 
қатысқан. Елордалық дәріхана-
лардың бірі сертификаты жоқ 
ковид-препараттарды құпия түрде, 
қосалқы б#лмеден тым жоғары 
бағаға сатып келген. Ол дәрі ха-
надан жалпы сомасы 1,7 миллион 
теңгені құрайтын 2 811 қорап пре-
парат тәркіленді. Тек Алматы қа-
ласы бойынша Экономикалық 
тергеулер департаменті жалпы 
құны қара нарықта 252 миллион 
теңге тұратын 100 мың бірліктен 
астам фальсификацияланған 
дәріні анықтап, тәркіледі. 

Cткен жылғы тексеру іс-ша-
ралары қорытындысында әкім-
шілік жауапкершілікке 1 000-ға 
жуық адам тартылды. Заңсыз ай-
налымнан жалпы құны 1 миллиард 
теңгеге жуықтайтын жарты мил-
лиондай қорап медпрепарат 
тәркіленді. Анықталмағаны қанша 
екені белгісіз. 

2021 жылғы тамыздағы жағдай 
бойынша, елімізде сатуға рұқсат 
етілмеген дәрілік құралдарды 
сатудың әзірге тек 12 фактісі әшке-
реленіп, 12 әкімшілік хаттама 
толтырылған, 8,1 млн теңге айып-
пұл #ндірілген. 

АУРУХАНАДАҒЫЛАР ДА 
Д�РІНІ �ЗІ САТЫП АЛҒАН

Денсаулық сақтау индустрия-
сын дамытудың Корея институты 
(KHIDI CIS5) сарапшылық агент-
тігінің мәліметінше, Қазақстанда 
дәрі-дәрмектің заңсыз айналымы 
10-12%-ды құрайды. ДСМ дере-
гінше, «2020 жылы отандық дәрілік 
құралдар нарығының жалпы к#-
лемі 480 млрд теңгені құрады, 
демек заңсыз айналым 52,8 мил-
лиард теңге деп болжанады». 

«Дәрілік препараттар мен ме-
дициналық бұйымдардың айна-
лымы саласындағы мемлекеттік 
бақылаудың қолданыстағы тетігі 
тым оралымсыз. Себебі ол жалған 
немесе медициналық қолдануға 
рұқсат етілмеген дәрілік құрал дар-
ды #ткізу фактілерін тек халықтан, 
заңды тұлғалардан шағым түскенде 
немесе прокуратура мен құқық 
қорғау органдарының тексеруі 
кезінде анықтауға мүмкіндік 
береді», – деп түсініктеме берді 
Ден саулық сақтау министрлігі. 

Сондықтан 2022 жылдан Қа-
зақстанда дәрі-дәрмектің әрбір 
қорабын міндетті таңбалау енгі-
зіледі. Яғни, бірегей Data Matrix 
жапсырмасы жапсырылмаған 
дәрі-дәрмектер жалған болып 
саналады.

Негізі, ковид-препараттарға 
қа тысты қалыптасқан жағдай ха-
лықтың қабырғасына батып тұр. 
13 қыркүйектегі жағдай бойынша, 
КВИ індетінен 78 512 адам емде-
луде: 70 184-і – коронавируспен, 
ал 8 328-і коронавирус пневмо-
ниясымен ауырған. Соның ішінде 
тек 16 345 пациент қана ауруханада 
ем алып жатыр. Ал 62 167 сырқат 
үйінде емделуге мәжбүр. Яғни, 
он даған мың адамға ковид дәрмек-
терді #з қаражатына алуға тура 
келуде. Себебі мобильді бригада 
келгеннің #зінде екі түрлі дәріні 
ғана тастап кетеді. Қалғанын нау-
қас #зі сатып алуы керек. 

Шымкент тұрғыны Бақыт 

Үсен қызы ата-анасы ауруханада 
жатса да, оларға аса қымбат дәріні 
#з қаражаттарына сатып алуға 
мәжбүр болғанын әңгімеледі. 
Оның 70 жастан асқан әкесі мен 
анасы биыл тамыз айында індетке 
душар болады. 

«Шымкенттегі Nazmed ме ди-
циналық орталығына жатқызылды. 
Cкпелерінің қабынуы 30%-ға 
дейін жетті. ПТР-тест оң нәтиже 
к#рсетті. Ауруханаға түскенге 
дейін ата-анам #з бетінше жүріп-
тұратын, тыныс алатын. Тек ж#тел 
қысып, қызу түспей қойды. Алайда 
апта ішінде күн #ткен сайын жай-
күйі нашарлай берді. Ақырында 
оттегісіз демала алмайтын жағ-
дайға жетті. Хабарласқанымызда, 
ата-анамыз медперсоналдың ша-
қырғанда келмейтініне, #зі сұра-
маса науқастардың қызуы мен 
қысымын #лшемейтініне шағым-
данды. Аурухана іші лас, антиса-
нитария. Емдеуші дәрігері ноли-
пред және ремдесивир дәрілерін 
сатып алуымыз керегін айтты. Оны 
ұзақ іздеп, ремдесивирдің – 12 
флаконын, солу-метилдің 3 фла-
конын, жалпы сомасы 252 мың 
теңгеге сатып алдық», – дейді ол. 

Жалпы, цефтриаксон (цеф-3, 
цеф-4) секілді коронавирусты ем-
деуге арналған бастапқы препа-
раттар к#мектеспесе, дәрігерлер 

тілімен айтқанда, науқастың ауруы 
меңдеп, «екінші толқын» басталса, 
ақ халаттылар ремдесивир секілді 
препараттарға жүгінеді. Дәрігер-
лердің мойындауынша, бұл – экс-
перименталды дәрі, оның нәти-
желері мен тиімділігі әзірге толық-
қанды зерттелмеген. Алайда сыр-
қатты аман алып қалу үшін олар 
амалсыз соны қолдануға барады. 

ҚАНША ШЕНЕУНІК 
ЖАЗАЛАНДЫ?

Коронавируспен күреске біраз 
қаражат б#лініп жатқанына қа-
рамастан, Үкіметтің сырқаттарды 
ең құрығанда бірінші кезекте қа-
жетті дәрі-дәрмекпен қамтамасыз 
ете алмай отырғаны қынжылтады. 
Ал осы қаражаттың қолды болуы 
қоғамның ашуын туғызады. 

Есеп комитеті COVID-19 інде-
тімен күреске б#лінген қаражаттың 
жұмсалуына аудит жүргізе келе, 
355 миллиард теңгенің бұзушы-
лығын анықтады. Бірақ ол панде-
мияға қарсы т#гіліп жатқан қаржы 
тасқынын толыққанды тексере 
алмаған.

«6,9 триллион теңгенің 4,5 
триллионы тексерілді. 355 млрд 
теңгенің бұзушылығы әшке ре-
ленді. Тағы 243 млрд теңге Үкі-
метпен бірлескен жұмыс нәтиже-
сінде басқа бағыттарға қайта 

б#лінді», – деді Есеп комитетінің 
т#райымы Наталья Годунова. 
Дегенмен ол сонша ақшаның 
қалай талан-тараж болғанының 
егжей-тегжейін айтпады. 

Назар аударар жайт, осы қыл-
мыстар үшін әзірге биік лауазымды 
тұлғалар сотталған жоқ. Денсаулық 
сақтау экс-министрі Елжан Бір-
танов 14 қарашаға дейін ары қарай 
үй қамағында отырады, сыртқа 
шығуына, туысқандарымен кез-
десуіне рұқсат. Рас, оның қамауға 
алынуына пандемияның қатысы 
жоқ: бұрынғы министр және оның 
орынбасары Олжас @бішев «ми-
нистрліктің жұмысқа жарамсыз 
ақпараттандыру тұғырнамасын 
қабылдап алған» деп айыпталуда. 
Сондай-ақ санавиация ұшақтарын 
жеке мақсаттарына пайдаланған 
деседі.

«СҚ-Фармация» басшылығы 
да жеңіл құтылды: бірыңғай дис-
трибьютордың экс-басшысы Берік 
Шәріп те 11 ай изоляторда отыр-
ғанымен, сотталмай, бостандыққа 
шықты. Ол Қытайдан КВИ-ге 
қарсы қорғаныш костюмдерінің 
жеткізілімін жарға жықты деген 
күдікке ілікті. Салдарынан 2020 
жылдың ортасына дейін к#птеген 
медицина қызметкері коронавирус 
жұқтырды. 

Жалпы алғанда, Сыбайлас 

жемқорлыққа қарсы іс-қимыл 
агенттігі пандемия кезеңінде 100-
ден аса қылмыстық іс қозғаған. 
Оның жартысы ақша ұрлаумен 
байланысты болған. 132 #кпені 
жасанды желдету аппаратын 
нарықтық бағасынан 2 миллиард 
теңгеге қымбат сатып алудың 
жолы кесілді.

«Халық үміт артқан, билік #кі-
леттіктерін жүктеген адамдар – 
жекелеген принципсіз шенеунік-
тер мен топ-менеджерлер панде-
мия кезінде не Құдайдан, не заң-
нан қорықпай, #з лауазымдарын 
жоғары табысты т#л бизнесін да-
мытуға, бюджет қаржысын ұр-
лауға, жүйелі түрде пара алуға 
пай даланды. Халықтың қасіре-
тінен байлық жию сатқындық пен 
кісі #лтіруге тең!» – деді анти-
кордың биылғы алқа отырысында 
сол кездегі т#рағасы Алик Шпек-
баев. @йткенмен, артынша #зі 
отставкаға жіберілді. 

Қолда бар дерекке жүгінсек, 
2020 жылы әртүрлі деңгейдегі 210 
басшы қылмысы үшін жазаға тар-
тылған. 25 аса ауыр және 1 368 ауыр 
қылмыс, сондай-ақ жүйелі кор-
рупцияның 112 фактісі әшкере-
ленген. Сотта ұйымдасқан қыл-
мыстық топ құру туралы 4 іс 
қаралып жатыр. Алайда оның к#бі 
сотта шашылып қалды. Антикор 
Президенттің тапсырмасымен 
@леу меттік медициналық сақтан-
дыру қорындағы ақша ұрлау 
фактісіне қатысты сотқа дейінгі 
тергеуді бастаған-тын. Бірақ ар-
тынша оның экс-басшысы Ай-
батыр Жұмағұловқа ешқандай 
тағар айыбы жоғын жария етті. 
Осылайша, ұсақ лауазымдағылар 
жауапкершілікке тартылғанға 
ұқсайды. Кем дегенде, 481 шенеу-
нік тәртіптік жазамен құтылған. 
Қорытынды және толымды ста-
тистика әлі күнге жоқ.

Қалай болғанда, пандемия 
аяқталғанда билік онымен күреске 
қанша ел қаржысы жұмсалғанын, 
оның қайсысы ел игілігіне айна-
лып, қайтарым бергенін, ал қанша 
миллиарды ұрланып кеткенін 
ашып айтып, үлкен есеп берсе 
ж#н. Бұл демократияға және «Ха-
лықтың үніне құлақ асатын мем-
лекет» тұжырымдамасына толық 
сәйкес келсе керек. 

Пандемия: қасіреттен дәулет жиғандар
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АЙМАҚAI  YNQQ

Отан үшін жанын пида еткен 
батыр мүсіні Қазақстанның тари-
хи ескерткіштер қатарына енді.

Ескерткіштің ашылу салта-
натына Қарағанды Суретшілер 
одағының, тарихи-мәдени мұра-
ны сақтау орталығының қыз-
меткерлері, қала әкімінің орын-
басары Хәлел #кімжанов, Қазақ-
станның еңбек сіңірген қайрат-
кері Рымбала Омарбекова және 
тағы басқа зиялы қауым )кілдері 
мен батырдың жиені #бубәкір 
#бдіров қатысты.

– #улетіміз үшін аталған іс-
шара )те маңызды. Батыр баба 
ес керткіші ел жадында мәңгі сақ-
таларына сенеміз. Осы ес керт -
кіштің қалпына келтіру жұмысы 
 бас  талғалы комиссия мүшелері 
ма ған жиі хабарласты. Эскиз дерді 
к)рсетіп, жұмыс ба рысын баяндап 
отырды. «Еңбек теген баладан, 
еңкейген қартқа дейін» танитын 
батыр ескерткіші керемет болып 
шыққан, – деді отставкадағы 
полковник #бубә кір #бдіров.

Бұған дейін батыр тізгіндеген 
ұшақтың штурвалының бір б)лігі 

құлап, Тарихи-мәдени мұраны 
сақ тау орталығының қызмет кер-
лері мамандар мен мүсіншілерге 
жүгінді. Мамандар )з кезегінде 
ескерткішке тексеру жүргізді. 
Олар ескерткіштің шойыннан 
жасалғанын анықтап, тігісін дегі 
жарықтарды қалпына келтіру 
мүмкін емес деген қорытынды 
жасады. Осылайша, батыр мүсіні 
қайта түлейтін болып шешілді. Иә, 
ескерткіш бәз баяғы бейнесін 
сақтаған. Алайда жаңа тыныс бе-
рер тұсы да жоқ емес. Ол – ма те-
риал тазалығы, бейненің ай қын -
дығы һәм шынайы сомдалуында.

– 4зім осы Қарағанды қала-
сында дүниеге келдім. Ескерт-
кіш тің қала мен облыс үшін 
құн ды лығы бар екенінен де ха-
бар дар мын. Сондықтан біз жұ-
мысқа ерек  ше ықыласпен қара-
дық, – деді «КазАрт» қазақ стан-
дық к)р кем )нер комбинаты 
ЖШС-нің бас ди ректоры Сапар 
Шаймерденов.

�дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

Медициналық мекеме қызметкер-
леріне жұмыс берушінің бастамасы бо-
йынша еңбек келісімшартының бұзы-
латыны туралы хабарландыру берілген. 
Қайда барып жұмыс табарын білмей дағ-
дарған дәрігерлер мен медицина қызмет-
керлері облыс әкімдігіне дейін )здерінің 
шағымхаттарын жолдапты. Алайда 
мәселенің шешілер түрі к)рінбейді.

Степногорск )кпе-терапиялық б)лі-
мі – Қоңыратбек Құрманбаев атындағы 
К)кшетау қаласындағы Ақмола облыстық 
фтизиопульмонология орталығы құра-
мын дағы ірі медициналық ұйым. 30 ке-
реуеттік туберкулез ауруларын емдейтін 
медицина мекемесі К)кшетау қаласындағы 
туберкулез ауруханасына коронавирус 
пандемиясымен науқастанғандар орналас-
тырылғандықтан туберкулезбен ауырған-
дар толықтай Степногорскке жіберілетін. 

39 МЕДИЦИНА ҚЫЗМЕТКЕРІ 
ЖҰМЫССЫЗ ҚАЛА МА?

Аурухананың жабылатыны туралы 
хабар аурухана ұжымына т)беден жай тү-
сіргендей әсер етіпті. Б)лім дәрігерлерінің 
пікірінше, коронавирус пандемиясы 
күшейген жағдайда Степногорсктегі )кпе-
терапия б)лімі жабылса, туберкулезбен 
ауыратын адамдарды орналастыратын жер 
табылмау қаупі т)неді. 

«Біз аурухананың жабылатыны туралы 
Ақмола облысы Денсаулық сақтау бас-
қармасы мен облыстық фтизиопуль мо-
нология орталығы бұйрықтары бойынша 
жұмыс берушінің «Туберкулез орындарына 
оңтайландыру жүргізетіні туралы хабарды 
10 қыркүйек күні алдық. Жұмыс берушінің 
бастамасымен еңбек келісімшарты 15 
қыркүйектен бастап бұзылатынын білдік. 
Елімізде туберкулез аурулары асқынып 
тұрғанда бұлай еткендері ж)н емес деп 
санаймыз. Егер коронавирустың т)ртінші 
толқыны болған жағдайда туберкулез 
ауруларын емдейтін орын қалмайтын 
жағдайға әкеліп соғуы мүмкін. Осы жылы 
біздің б)лім толық жүктемеде жұмыс іс-
теді. Жоспардың орындалуы 123 пайызға, 
ал туберкулез ауруларын емдеу тиімділігі 
95-96 пайызға жетті. Бұл біздегі емдеу мен 
медициналық қызмет сапасының жоғары 
екенін к)рсетпей ме?!. Қаладағы )кпе-
терапиялық б)лімнің жабылуы коро на-
вирус пандемиясының да, туберкулез 
ауруларының да деңгейі )сіп келе жат-
қандықтан )те үлкен катастрофалық жағ-
дайға әкеліп соғуы бек мүмкін», – дейді 
мекеме дәрігерлері. 

Мекеме ұжымының айтуынша, Степ-
ногорск )кпе-терапиялық базасында ту-
беркулезбен және COVID-19 науқаста-
рымен ауырғандар үшін оңалту орындарын 

қойған тиімді болмақ. Алайда жоғары 
бас шылық тарапынан бұйрықты танысты-
руға да келмеген. 

БҰЙРЫҚТЫ ТАНЫСТЫРУҒА 
БАСШЫЛЫҚТАН 

ЕШКІМ КЕЛГЕН ЖОҚ...
«Емдеу мекемесін жаппаған жағдайда 

біз жоғары білікті кадр құрамы мен ма-
териалдық-техникалық базаларымызды да 
сақтап қалатын едік. Егер )кпе-тера пия лық 
б)лімі қысқартылса, 39 жоғары білікті 
маман жұмыссыз қалмақ. Бір )кініштісі – 
ұжымды бұйрықпен таныстыруға Ден-
саулық сақтау басқармасынан да, облыс тық 
фтизиопульмонология орталығының 
директоры да, орынбасары да келген жоқ. 
Бізге тек бұйрыққа сәйкес жауапты тұлғалар 
болып табылмайтын заңгер, эко номист пен 
кадр б)лімінің қызметкерлері ғана жол-
данды. Олар тек қысқарту туралы бұй-
рықты оқып берді. Жалғызбасты ана ларға, 

к)пбалалы аналар мен мүгедек балалары 
бар аналарға К)кшетау қаласына тұрғын үй 
мен белгілі бір жұмыс орнын ұсы нусыз 
жұмысқа тұру ұсынылды. Ал қызмет-
керлердің к)пшілігі осында 20 жылдан 
артық жұмыс істеп келеді. Олар дың к)бінің 
әлеуметтік жағдайы т)мен, енді тіпті 
жағдайы мүшкіл болуы мүм кін», – дейді 
аурухана ұжымының қызметкерлері. 

Аурухана қызметкерлерінің айтуын-
ша, жұмыссыз қалуы мүмкін қызмет кер-
лерді Степногорск қаласында тұрғылықты 
жеріне қарай жұмысқа орналастыру бо-
йынша облыстық орталықтың басшысы 
Махашев ешқандай бастама жасамаған. 
Дәрігерлер «мәселені қалалық әкімдік, 
«Nur Otan» партиясы мен Степногорск 
қа ласы медициналық мекеме басшылары 
бірлесіп шешсе» дейді. 

МЕКЕМЕНІҢ 
КЕРЕУЕТТІК ЖҰМЫС ҚУАТЫ 

ТОЛЫҚ ОРЫНДАЛМАДЫ
Мекеме ұжымы толық жүктемеде жұ-

мыс істедік дегенімен облыстық Денсаулық 
сақтау басқармасы мұнымен келіспейтінін 
бірден аңғартты. Басқарма басшысы мүлде 
кереғар пікір білдірді. 

«Степногорск )кпе-терапиялық б)лім 
базасында туберкулез науқастарын ем-
деуге арналған 30 кереует стационар 
орналастырылған. Қазір б)лімде 30 
науқас емделіп жатыр. Емделушілер 4 
қабатты ғимараттың тек 1 қабатында ғана 
орна ласқан. Қуаты 70 кереуеттік б)лім 
жұмысы 2018 жылы тек 69,1 пайызға, 2019 
жылы 39,3 пайызға ғана орындалған. 
Кереуеттер жұмысы тиімсіз болуына 
байланысты б)лімнің кереуеттік қуаты 30 
кереуетке дейін қысқартылған. Соның 
)зінде )ткен жылдың қорытындылары 
бойынша кереуеттер жұмысы тек 83,1 

пайызға ғана орындалды», – дейді Ақмо-
ла облысының Денсаулық сақтау бас-
қармасынан. 

Басқарманың мәліметінше, облыстық 
фтизиопульмонология орталығы базасын-
да коронавирус науқастары үшін инфек-
циялық стационар жұмыс істегендіктен, 
туберкулез аурулары Степногорскке ем-
деуге жіберілген. Сондықтан осы жылдың 
8 айындағы кереуеттердің орындалуы 126 
пайыздан асқан. 

Б#ЛІМ ЖАБЫЛСА, 200 МИЛЛИОН 
ТЕҢГЕГЕ ЖУЫҚ АҚША 

ҮНЕМДЕЛЕДІ
Денсаулық сақтау басқармасының 

 бер ген жауабын облыстық фтизиопуль -
монология орталығының басшылығы да 
қуаттады. 

«Қазір 70 орындық К)кшетау қаласын-
дағы )кпе-терапиялық б)лімде 26 адам 
ғана жатыр. Яғни, кереуеттер бос қалуы 
әбден мүмкін. Степногорсктегі барлық 
науқасты қабылдау мүмкіндігі бар. Бюджет 
қаражатының тиімсіз пайдалануын бол-
дырмау мақсатында Степногорсктегі 
)кпе-терапия б)лімінің одан әрі жұмыс 
істеуі тиімсіз болып отыр. 4йткені б)лімді 
ұстауға жыл сайын 200 миллион теңгеге 
жуық ақша жұмсалады. Осыған байла-
нысты емдеу мекемесін оңтайландыру 
туралы шешім қабылданды. Қазір кәсіп-
орын әкімшілігі Степногорск қаласындағы 
медициналық ұйымдар мен мекеме қыз-
меткерлерін жұмысқа орналастыру мә се-
лесі бойынша келісс)здер жүргізіліп жа-
тыр. Мекеме қызметкерлеріне балама 
жұ мыс орындары ұсынылмақ», – дейді 
Ақ мола облыстық фтизиопульмонология 
орталығының директоры Жұмабек 
Махашев. 

Біз мәселе ж)нінде Степногорск қа-
ласы әкімінің пікірін білуге ұйғардық. 
Алайда қала әкімі жаңалықты тек жақында 
ғана әлеуметтік желілерден естігенін, ал 
медициналық мекеменің жұмысына еш-
қандай қатысы жоғын алға тартты. 

«Мен бұл туралы ештеңе білген жоқ-
пын. Қаладағы )кпе-терапиялық б)лім-
нің жабылатыны туралы интернет же-
лілерден оқып қалдым. Бірден облыс-
тық Денсаулық сақтау басқармасына, 
об лыстық фтизио пульмонологиялық 
орталық басшылығына хабарластым. 
Олар ертең келіп барлық жағдайды 
түсіндіретінін айтты. Емдеу ме кемесінің 
жұмысына біздің еш қаты сы мыз жоқ. 
Барлық мәселені облыстық Ден саулық 
сақтау басқармасы шешеді», – дейді 
Степногорск қаласының әкімі Ерке-
бұлан Баяхметов. 

P.S. Сонымен, әзірге Степногорск-
тегі жұмыссыз қалу қаупі т>нген 39 бір-
дей медицина қызметкерінің қайда жұ-
мысқа орналастырылатыны әзірге бел-
гісіз. Ал туберкулез бен коронавирус 
пан демиясына шалдыққан науқастары 
одан әрі к>бейген жағдайда не болмақ? 
«Оңтайландырамыз деп жүріп, омақасып 
қалмаймыз ба?» деген сауал >ңір тұрғын-
дарын да мазалап тұр... 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

Шымкент 	аласында 
со��ы к�ндері �лкен-�лкен 
нысандарда жой	ын �рт 
шы�ып, к�пшілікті� наза-
рын аударды. �сіресе, 26 
тамыз бен 5 	ырк�йек 
аралы�ын да�ы, я�ни бар-
жо�ы 10 к�нні� ішінде бі-
рінен со� бірі бол�ан �рт-
тен кейін ел едәуір �рей-
леніп-а	 	алды. 

Алдымен биыл ғана ашылған 
цитадель аумағындағы «Шым-
қала» этноауылын )рт шарпыса, 
одан соң дәл әкімдіктің жанын-
дағы 9 қабатты үй жалынға оран-
ды. Тілсіз жау мегаполистегі ең 
үлкен сауда, ойын-сауық орталық-
тарының бірі – «Фиркан» жауап-
кершілігі шектеулі серіктестігінің 
қоймасына да ауыздық салды. 
Артынша )ңірдегі к)не болса да, 
маңызын жоймай келе жатқан 
к)терме және б)лшек-сауда 
орталығы «Қырғы базардан» )рт 
шықты. Үшеуі де қоғамдық орын. 
К)п ұзамай демалыс күндерінің 
біріндегі түскі уақытта Еңбекші 
ауданы аумағынан шыққан қою 
қара түтіннің Желтоқсан к)-
шесіндегі жеке үйдің қорасынан 
шыққанын естідік. Қорадағы 16 
қой да сол жалынның ішінде 
қалып кеткен. 

Ал маусым айының ортасында 
теміржолдың бойындағы жүк 
вагоны )ртеніп, )ртс)ндірушілерді 
біраз әбігерге салған болатын. 
Кешкі сағат 19 шамасында темір-
жолдың бойында )рт шығып жа-
тыр деген хабарды естіп, жедел 
жеткен т)теншеліктер К)ксай-3 
к)шесі маңындағы 23-теміржолда 
ж)ндеу жұмыстары үшін б)лек 
тұрған жүк вагонының к)к түтінге 
оранып жатқанын к)реді. Тез 
арада оқшауланған нысан 10 
минутта оттан арашаланады. 

Шымкент қаласы Т)тенше 
жағдайлар департаментінің мә-
ліметінше, «Шымқала» этно-
ауылы аумағынан )рт шыққаны 
туралы хабарлама 26 тамыз күні 
түнгі 1-ге таяу түскен. 4ртс)н-
дірушілер жалын шарпыған ай-
мақпен жарты сағаттай арпа-
лысып, отты толығымен с)ндіреді. 
Кейін белгілі болғандай, мұнда 
этноауыл аумағында орналасқан 
к)лемі 80 шаршы метр бастырма 
мен к)лемі 8 шаршы метр қора-

ның қамыс т)бе жаппасы жанғаны 
анықталған. ТЖД бастығының 
орынбасары Аманбек Бей сем-
баевтың айтуынша, бұл нысан 
әкімдіктің меншігі және мұнда әлі 
құрылыс жұмыстары бітпеген. 
Сондықтан т)теншеліктер осынау 
аумақты әлі қабылдап алмапты. 
Шығындары есептеліп жатқанын 
айтады. 

Осы тұста айта кетейік, кейбір 
әлеуметттік желі белсенділері 
этноауылды )ртеу қолдан ұйым-
дастырылуы мүмкін деген жо-
рамал айтады. Себебі дәл қазір 
осы кешенге кеткен қыруар қар-
жыға байланысты кейбір лауа-
зымды тұлғаларға тексеру жүргі-
зіліп жатыр екен. Жұмсалған 
ақшаның артын жабудың әлегі 
деп баға бергендер де бар. Кім 
білсін, әйтеуір )ңірде соңғы 
кездері мәдениет саласына қа-
тысты дау бітпей қойды. Сон-
дықтан жел с)з болса да, жаны бар 
ма деп қаласыз...

27 тамыз күні екі бірдей үлкен 
)рт болды. Кешкі сағат 18-дер 
шамасында қалалық әкімдік ма-
ңындағы 9 қабатты жаңа үй лердің 
бірінен будақтап шыққан от осы-
нау үйге жапсарлас салынған 
бірнеше үй тұрғындарын әп-сәтте 
әбігерге салып қойды. 4ртс)н ді-
рушілер 55 шаршы метр алаңдағы 
сыртқы қаптама мен 18 шаршы 
метр пәтердегі асхана жанып 
жатқанын анықтаған. 28 адам 
қауіпсіз аймаққа к)шірілген. 
Аманбек Алтынбекұлының ай-
туынша, аталған к)пқабатты 
үйдің сыртқы қаптамасы тез 
жанатын құрылыс материалынан 
салыныпты. Сондықтан жалын 
к)зді ашып-жұмғанша біраз 

аумақты жайпап үлгерген. Зардап 
шеккен үйдің сыртқы қаптамасы 
мен тұрғын үй заттары үшін 
келген шығын – 5 млн 720 мың 
теңге. Артынша кешкі сағат 20-
лар шамасында «Орталық қырғы 
базар» аумағында 4 сауда дүң-
гіршегінің отқа оранғаны тура-
лы хабарлама келген. Базар аума-
ғында дәріхана, 2 азық-түлік және 
1 тұрмыстық химия заттар дүң-
гіршегі жанған. Бүгінде )рттің 
себептері әлі анықталып жатыр. 
Ал шығын к)лемі – 5 млн теңге 
м)лшерінде. 

Үш күннен кейін шымкент-
тіктерді шошытқан тағы бір )рт 
оқиғасы тіркелді. Қала шетіндегі 
аумағы бірталай жерді алып жат-
қан сауда және ойын-сауық ор-
талығы «Фиркан» )ртеніп жатыр» 
деген дақпырт талай жерге тарап 
үлгерді. Алайда абырой болғанда 
мұнда орталықтың )зі емес, су-
сындар мен минералды су қой-
масында )рт шыққан екен. 
Дегенмен тигізген зардап аз емес. 
ТЖД бастығының орынбасары 
мұны биыл жыл басынан бері 
)ңірде болған ірі )рттердің бірі 
санайды. 4ртс)ндірушілер тілсіз 
жаумен екі сағат бойы арпалысқан. 
927 шаршы метр болатын ми не-
ралды сусындар сақтайтын қой-
мада болған )рттің шығын к)лемі 
50 миллион теңге болып отыр. 

Ал т)рт күннен соң Еңбекші 
ауданына қарасты Желтоқсан 
к)шесіндегі тұрғын үйге жап-
сарлас салынған 100 шаршы метр 
болатын қора толығымен жанып 
кеткен. 4кінішке қарай, ондағы 
400 орам ш)п пен 16 уақ малдың 
күлі қалған. Ыстық жалын тұрғын 
үйдің де шатырын отқа орады. 

Біз )ңірде болған осынау ала-
пат )рттердің неге жиі-жиі шық-
қанын білмек болып, Шымкент 
қаласы Т)тенше жағдайлар де-
партаментіне хабарласқан бола-
тынбыз. Департамент басшы-
сының орынбасары Аманбек 
Бейсембаев жыл басынан бері 
ірілі-ұсақты 116 )рт оқиғасы тір-
келгенін айтты. Жалпы, келген 
шығын 420 миллион теңге. Қай-
тыс болғандар жоқ. «4ткен жыл-
дың осы уақытымен салыстыр-
ғанда 10 оқиға аз тіркеліп отыр. 
Дегенмен жыл басынан бері 8 ірі 
)рттің болғанын атап )туге бо-
лады. Оның бірі – наурыз айында 
болған «Тұлпар» авток)лік қо-
салқы б)лшектер сататын дүң-
гіршегіндегі жалын. Шығыны 60 
миллион теңге болған ең ірі )рт 
оқиғасы – осы. Одан б)лек, олар-
дың қатарында «Сайдығани» 
сауда қатары, «Атамирас» бизнес 
орталығы, Crocus сауда орталығы, 
мақта қалдықтары жиналатын 
ғимарат та бар. Олардың барлығы 
бойынша істі полицияға )ткіз-
генбіз. Қылмыстық құрамы бар-
жоғы зерттеліп жатыр», – дейді 
Аманбек Алтынбекұлы. 

Департамент басшысы орын-
басарының айтуынша, )рттің 
шығу себебінің басым б)лігі, яғни 
80 пайызы электр сымдарының 
қысқа тұйықталуынан екен. «Қыс-
қа тұйықталу кезінде электр энер-
гиясының қажетсіз жұмса луымен 
қатар ток к)зі де істен шығып, бұл 
кезде пайда болатын күшті токтар 
сымдарды қатты қыздырып, )рт 
тудырады», – дейді ол. 

Жалпы, шымкенттік )ртс)н-
дірушілер барлық жағдайға са-
қадай сай екенін атап )тті де-
партамент басшының орын-
басары. Соңғы жылдары жергі-
лікті билік тарапынан ерекше 
к)ңіл б)лініп, материалдық-тех-
никалық жағдай едәуір жаңарып, 
жақсарғанын да жасырмады. 

Иә, тілсіз жаудың қашан, қай 
уақытта болатынын болжау мүм-
кін емес. Лайым болмасын! Деген-
мен соңғы кездері сауда нысан-
дарында к)бейген от шарпу 
жағдайлары ел арасында әдейі, 
қасақана ұйымдастырылған деген 
түсінікті ұлғайтып келетіні де 
жасырын емес…

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы

Ақмолада аурухана неге жабылды?

Індет к�шейіп, коронавирус жанал	ымнан алып жат	анда А	мола 
облысыны� Степногорск 	аласыны� ірі ауруханаларыны� бірінде 
бол�ан жа�дайдан ��ір ж'ртшылы�ы жа�асын 'стап отыр. Степ-
ногорск 	аласында туберкулез дертіне 	арсы білдей �кпе-тера-
пиялы	 б�лім толы	тай жабылып тынба	. Ал ауруханада ж'мыс 
істейтін 39 медицина 	ызметкеріне ж'мыссыз 	алу 	аупі т�нген. 

Батыр ескерткіші 
жаңарды

)ара�анды 	аласында�ы Ке�ес Ода�ыны� Батыры 
Н'ркен �бдіровті� ескерткіші 	айта жа�артылды. 1958 
жылы 	ойыл�ан ескерткіш авторлары – Анатолий Билык 
пен Юрий Гуммель. Монументті� биіктігі – 9 метр. Ескі 
шойын м�сінді «КазАрт )аза	стан к�ркем�нер комбинаты» 
ЖШС 	оладан 	айта 	ойды. «Жеміне ш�йліккен с'�	арша 
с'сты» сомдал�ан ескерткішті� салма�ы 2 тонна�а жуы	.

Шымкентте өрт көп



Елімізді� ерте�і бгінгі 
жас жеткіншектер десек, сол 
�скеле� �рпа�ты� спортты�, 
шы�армашылы� әлеуетіне 
баса назар аудар�анымыз 
ж�н. Ол шін е� алдымен елі-
мізде б��аралы� спортты 
дамытып, спортты� инфра-
��рылымдарды� балалар 
шін барынша �олжетімділігін 
арттыру �ажет. 

Несін жасырайық, Токио 
Олимпиадасынан кейін отандық 
спорттағы хал-ахуалымыздың 
т�мен екені анық білінді. Мемле-
кет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев Токиода �ткен Олимпиа-
да қорытындысы бойынша отан-
дық спортқа шұғыл әрі тиімді 
ре формалар жүргізу қажетін айта 
келе, бұқаралық және балалар 
спор тын дамытудың маңызды-
лығына ерекше назар аударды. Ел 
Президенті 1 қыркүйектегі Қа-
зақстан халқына Жолдауында да 
денешынықтыру мен спорттың 
ма ңыз дылығын ерекше атап �тті. 

«Бұқаралық спортқа, балалар 
спортына барлық жағдайды жасау 
керек. Облыс әкімдері спорт ин-
фрақұрылымының кезең-ке-
зеңімен құрылуын қамтамасыз 
етуі тиіс», – деді Президент. Ел 
тұр ғындары да Мемлекет басшы-
сының тапсырмасын жылы қа-
былдап, бұқаралық және балалар 
спортын дамыту мәселелері Үкі-
меттің ерекше бақылауына алын-
ды. Олай дейтін себебіміз, енді 
бұқаралық және балалар спорты-
мен айналысудың қолжетімділігін 
арттыру үшін халықтың спортпен 
шұғылдануын кемінде 35% нәти-
жеге жеткізу міндеті жүктелді. Ол 
үшін әкімдіктерге мемлекеттік 
спорттық тапсырыс к�лемін ұл-
ғайту, қосымша балалар мен жас-
�спірімдер клубын, балалар-жет-
кіншектер спорт клубын ашу, 
мек теп және студенттер спорт 
ли гасының жұмысын қайта бастау 
есебінен балаларға арналған тегін 
спорт секцияларын кеңейту ж�-
нінде арнайы тапсырма берілді. 

Шетелдерде де балалар спор-
тына ерекше к�ңіл б�лініп отыр-
ғанын әлемдік спорт додасы 
Токиодағы Олимпиада ойында-
рында жүлдегер атанған шетелдік 
жас спортшылардың к�рсет-
кіштерінен байқадық. Олимпиа-
дада бірқатар мемлекеттің жас 
жеткіншектері жеңіс тұғырынан 
к�рініп, �з елдерінің мерейін ас-
қақтатты. Атап айтар болсақ, 

8збекстан елінің 19 жастағы �рені 
Улугбек Рашидов таэквондодан 
Олимпиада чемпионы атанды. 22 
жастағы түрік Мете Газоз садақ 
атудан ерлер арасында жекелей 
сында Токио Олимпиадасында 
топ жарды. Ұлыбританиялық 12 
жасар Скай Браун Токиода скей-
тбординг спортынан бақ сынады. 
Ол жазғы Олимпиада ойындары-
на барған Ұлыбританиядан шық-
қан ең жас қатысушы атанды. Ал 
жапониялық скейтбордист Мо-
мидзи Нисия Олимпиаданың 
ал тын медалін мойнына тақты. 13 
жастағы спортшы стрит бағдар-
ламасының финалында 15,25 
ұпай жинап, бірінші орынды ие-
ленді. Екінші орын алған 13 жас-
тағы бразилиялық Раисса Леал да 
жанкүйерлерді �нерімен тәнті 
етті. Бұдан �зге к�п елдің жас 
�рендері де Токиода к�птің к�зіне 
түсті. Ал Қазақстан Олимпиада-
лық құрамасы сапындағы ең жас 
спортшы 19 жастағы к�ркем 
гимнаст Алина Cділханова болды. 
8кі нішке қарай, спортшы қы зы-
мыз Жапония жерінде жүлде-
герлер қатарынан к�ріне алмады. 
Бірақ Алинаның әлемдік жарысқа 
жолдама алуының, қатысуының 
�зі үлкен жетістікке баланды. 
8йт кені Қазақстанда балалар мен 
жас�спірімдерге арналған спорт 
секцияларының саны жеткіліксіз. 
Жергілікті әкімдіктер балалар 
мен жас�спірімдерді спорттық 
және шығармашылық үйірмемен 
қам  тамасыз ету ісіне салғырт қа-
рап отырғанын да к�пшілігі жақ-
сы біледі. К�птеген ауылда спорт-
тық кешендер жоқтың қасы. 
К�ңілге медеу болары, балаларды 
күреске, дзюдоға, боксқа дайын-
дайтын спорт үйірмелері жұмыс 
істеп тұр. Cрі бұл спорт түрлеріне 
жеткіншектер к�птеп барады. 
Сондық тан да шығар, бұл спорт 
түрлерінен �зге спорт түрлеріне 

қарағанда спорт шылар арасында 
бәсеке лестік жоғары. Бірақ күрес, 
дзюдо, бокстан басқа спорт 
түрлерін дамытуға ауылдық жер-
лерде ла йық ты деңгейде жағ дай 
жасал ма ған. Бұл мәселені спорт 
маманда рының �здері де бірнеше 
рет к�теріп, талқыға сал ды. 

– К�птеген ауылдық жерде 
спорттық кешендер жетіспейді. 
Спортпен айналысатын жеткін-
шектер бір залда жаттығады. 
Жағдайдың жоқтығынан волей-
бол, баскетбол, күрес, �зге де 
спорт түрлерін бір жерде �ткізуге 
мәжбүр. Жер-жерде спорттық ке-
шендер к�птеп бой к�терсе, спорт-
тық үйірмелердің саны артып, 
қымбат спорт түрлері де қол же тім-
ді бола түссе, балалар спор тындағы 
к�п мәселе шешімін табар еді, – 
дейді еркін күрестен ба лаларды 
жаттықтырып жүрген жаттық-
тырушы Т�ребек Хайдаров. 

СПОРТТЫҢ ҚАЙ ТҮРІ 
ҚЫМБАТ?

Ауылдық жер дейміз, қалалық 
жерлерде де кейбір спорт үйір-
месіне баруға балалардың ата-
анасының қалтасы к�термейді. 
Сондықтан жеткіншектер �здері 
қалаған спорт түрімен айналыса 
алмайды. Бағасы қымбат спорт 
үйірмелеріне спорттық гимнасти-
ка, суға секіру, к�ркем гимнастика, 
үлкен теннис жатады. Бағасы �те 
қымбат спорт үйірмелерінің қата-
рына шайбалы хоккей, суда жүзу, 
синхронды жүзу, волейбол, мә-
нерлеп сырғанау бар. Ал ескекпен 
жүзу, нысана ату, допты хоккей, су 
добы сияқты спортқа баратындар 
ілуде біреу. Осыдан кейін бұл спорт 
түрлерінен ел на мысын қорғауды 
сырттан келгендерге сеніп тапсыр-
масқа амал жоқ. Егер бұл қолжетімді 
болмай тұрған спорт түрлеріне 
ерекше к�ңіл б� ліп, дамытар 
болсақ, жет кіншек терді осы спорт 

түрлеріне баули алсақ, �зімізден де 
шын мықты спортшылардың к�п-
теп шығуына жағдай жасаймыз әрі 
келешекте легионерлерге сенім 
артуды доғарамыз. Ол үшін бірінші 
кезекте балаларға арналған барлық 
спорттық үйірмелердің қолжетімді 
болуы маңызды. Жат т ықтыру шы-
лардың қызметін жоғары бағалап, 
балаларды еркін жаттықтыруына 
жол ашқан дұ рыс. Ендігі кезекте 
сол жұмыстар жер-жерде мықтап 
қолға алынбақ. 

Жоғарыда атап �ткеніміздей, 
бұған дейін кәсіби спорт клубта-
рын ұстауға бағытталған қаржы 
халықты, ең алдымен балаларды 
денешынықтыру және бұқаралық 
спортпен айналысуға тартуға ба-
ғыт талады. Балалар мен жас�с-
пірімдер және балалар мен жастар 
клубының саны еліміздің барлық 
тірек ауылдарын қамти отырып, 
мыңға дейін ұлғайтылады. Жат-
тық тырушы-ұстаздардың жала-
қысы биылдың �зінде 1,5 есеге, ал 
2023 жылға қарай 2 есеге �седі. 
Денешынықтыру мұғалімдеріне 
мектептерде спорт секцияларын 
ұйымдастырғаны және жүргізгені 
үшін негізгі базалық лауазымдық 
жалақысынан 100% м�лшерінде 
қосымша ақы қосылады. Осы 
жылдың �зінде барлық ірі аудан 
орталығында 127 мың спорт сек-
цияларын ашу жоспарланған. 22 
мыңнан астам балалар үйірмесінің 
жұмысы қайта жанданады. Cрбір 
ауылдық округте биылдың �зінде 
3 мың спорт нұсқаушысы лауазы-
мын енгізу к�зделіп отыр. 8ңір-
лерде спорттық инфрақұрылымды 
дамытуға ерекше к�ңіл б�лінеді. 
Сондай-ақ ұлттық спорт түрлерін 
дамытуға да жаңа серпін беріледі. 
Еліміздегі жетекші партия сана-
латын «Nur Otan» партиясы ат 
спорты түрлерін (бәйге, к�кпар, 
аударыспақ, теңге ілу, жамбы 
ату), қазақша күрес, құсбегілік, 
садақ ату, тоғызқұмалақ, асық ату, 
арқан тарту және басқа да спорт-
тық бағыттарды қолдауды жал-
ғастырады. Биылдың �зінде олар 
денешынықтыру пәніндегі са-
бақтың міндетті компоненті 
ретінде енгізілмек. Бұл да болса 
ел спортының к�ш ілгері дамуына 
септігін тигізері анық. 

Бұқаралық спортты �ркендету 
ісі елімізде жаңа чемпиондардың 
�сіп шығуына жол ашады. Cрі бұл 
салауатты, белсенді жастардың 
негізін қалыптастырады. Бай-
рақты бәсекелерде Қазақстанның 
к�к туын биікте желбірететін 
саңлақтарымыздың к�п болғанын 
қаласақ, жоғарыда аталған мәсе-
лелер шешімін табуы тиіс.

Рухани қалада жүзеге асып 
жатқан ірі жобалардың бірі – 
Cкімшілік-іскерлік орталықта 
орналасқан жаңа нысандардың 
жұмысын қадағалап, к�збен к�ріп 
қайтуды мақсат тұтқан облысы 
әкімі 8мірзақ Ш�кеев кәсіпкер-
лермен кездесті.

 Кездесу барысында белгілі 
болғандай, Түркістан қаласының 
шығыс бағытында орналасқан 
жаңа Cкімшілік-іскерлік орталы-
ғында жеке кәсіпкерлер есебінен 
бірнеше тұрғын үй кешені мен 
коттеджді қалашық, заманауи 
қонақүйдің құрылысы жүріп жа-
тыр. Сондай-ақ жаңа ғимараттар 
мен кеңселер бой к�теріп, сауда, 
ойын-сауық орталығы салынады. 

Облыс әкімі 12 гектар жерде 
бой к�терген 12 қабатты «Нұр-
Сұлтан сити» тұрғын үй кешенін-
де болды. Түрік компаниясы 
сал ған зәулім үйлердегі пәтерлер-
дің жалпы аумағы 160 мың шар-
шы метрден асады. Мұнда 2 мың-
нан аса отбасы қоныс тойын 
той лайды. Жаңа үйлердің алдын 
абаттандыру жұмыстары қатар 
жүруде. Қазірдің �зінде құрылысы 
аяқталған бес үйдегі баспана лар-
дың 90 пайызы сатылған.

Айта кетейік, Cкімшілік-іс-
керлік орталық 1 500 гектарға 
жуық аумақты қамтиды. Бой к�-
тер ген жаңа ғимараттардың бар-
лы ғы дерлік заманауи үлгіде. Онда 
Түркістан облыстық адвокаттар 

коллегиясы мен облыстық нота-
риалды палата ғимараттары орна-
ласады. Сонымен қатар инвести-
ция лық жобалар арасында бірне-
ше бизнес орталықтар, «Шахмат 
орталығы», мейрамханалар желісі, 
медициналық орталық, стомато-
логия орталығы, коммерциялық 
ғимараттар мен ағаш к�шеттерін 
�сіретін ке шеннің құрылысы жос-
парланған.

Шаһардың климатын ескере 
отырып, қала сыртында к�гал дан-
дырудың үздіксіз жүйесін және 
Сырдария �зенінің табиғи �сім-
діктер дүниесімен қосылуды қам-
тамасыз ететін жасыл белдеуді 
қалыптастырылған. К�галдан ды-
ру дың жалпы ауданы 2035 жылға 
қарай 13 мың гектарды құрайды.
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Жезқазған өңірінде 
петроглифтер табылды

Есенберлиннің тыйым 
салынған романы

Көрік беретін ғимараттар

Балалар спорты басым бағыт па?

Жез�аз�ан ��ірінде 2 кн-
дік «Білеуті-2021» тарихи-та-
нымды� экспедициясы ая�-
талды. (аза�паратты� хабар-
лауынша, �атысушылар б�-
рын зерттелмеген петроглиф-
терді тап�ан. 

Экспедицияның мақсаты – 
белгілі бір аймақты зерттеу және 
жаңа туристік маршрут құру. Айтса 
айтқандай, қатысушылар, бұрын 
зерттелмеген петроглифтер мен 
таудағы жұмбақ әріптерді, к�п 
камералы үңгір мен жезтырнақ 
тас  тарын, жартастағы д�ңгелек 
ойық тарды – ежелгі металлург тер-
дің әзірлемелерінің іздерін тапты.

Мәлімет бойынша, жаңа тари-
хи олжалар еш жерде сипаттал-
маған, оларға отандық к�рнекті 
ғалымдар қызығушылық танытып 
үлгерді. 

«Бізде к�птеген қызықты және 
зерттелмеген орын бар. Сондықтан 
біз Жезқазған археологиялық мұ ра-
жайымен бірлесіп, Білеуті �зені мен 
атақты Бұланды шайқасы бол ған 
жер арасындағы аумаққа ша ғын 
экспедиция ұйымдастыруды ұй ғар-
дық. Оның құрамына археологтер, 
тарихшылар, жолсеріктер, ту ризм 
мамандары және тағы бас қа лары 

кірді», – деді экспедиция жетек-
шісі, Жезқазған тарихи-ар хео-
логиялық мұражайының ғы  лы ми 
қызметкері Кешубай Байділдинов.

Білеуті �зенінің маңынан сая-
хатшылар тау суреттері бар жарта-
стар мен тастарды тапқан. Олар 
қара тастарға соғылған және жақсы 
сақталған. Петроглифтердің басқа 
галереясын ынтагерлер Ақкиік 
деген жерден сұр-к�к тастардан 
тапты. Сондай-ақ экспедиция 
мүшелері Малқар үңгіріне барды. 

«Бір қызығы, кіреберісте түйе-
лердің басына ұқсайтын екі тік тас 
табылды, олардың мақсаты бел-
гісіз. Үңгірдің �зі биік аркалармен, 
күрделі �ткелдермен қызықты, 
олардың кейбіреулерін тас басып, 
үйіп тасаған. Сондай-ақ екі жерден 
петроглифтер табылды. Экспеди-
циядан кейін мұражайда д�ңгелек 
үстел �ткіздік. Мамандар бұл жер 
әлі зерттелмегенін айтты. Келесі 
жы  лы біз зерттеуді жалғастыра-
мыз», – дейді экспедиция жетек-
шісі. 

Келесі жылы экспедиция қа-
тысушыларына Қазақстанның 
басқа мұражайларынан тарихшы-
лар мен археологтер қосылуға 
дайын.

А.АЙДАРҚЫЗЫ

Ілияс Есенберлин атын-
да�ы �ор белгілі жазушыны� 
толы� ә�гімелер жина�ы ба-
сылып шы��анын хабарлады. 
Жина�та о�ырмандар назары-
на б�рын-со�ды жары� к�р-
меген туындылар �сынылады. 

Жинаққа Ілияс Есенберлиннің 
«Мұхиттан �ткен қайық» атты үл-
кен романы да енді. Қор �кілдерінің 
айтуынша, бұл туындыға жазушы-
ның к�зі тірісінде Кеңес уақытында 
цензурамен тыйым салған екен.

Есенберлин �з шығармасында 
Кеңес билігі мен Қазақстан халқы 
арасындағы �зара байланысты, 
Дінмұхамед Қонаев пен басқа да 
зиялы қауым �кілдерін мысал етіп 
бейнелеген.

«Ілияс Есенберлиннің еңбек-
терін зерттеп-танымайынша, қазақ 
тарихын толық танып-білу мүмкін 
емес. Біз ата-бабамыздың күрделі, 
алайда ерлікке толы жүріп �ткен 
жолын мәңгі есте сақтауымыз ке-
рек. Жазушының «К�шпенділер» 
трилогиясы және «Алтын Орда» 

романы біздің тарихты қалпына 
келтіруге үлкен ықпал етті. Қазақ 
халқының патриоттық рухын к�-
теретін Ілияс Есенберлиннің туын-
дылары біздің қасиетті жеріміздің 
тарихына деген қарым-қатынасты 
қастерлеуге үйретеді», – деп жа-
зыл ған Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың оқырмандарға арналған 
үндеуінде.

Шығармалар жинағына «Аққу 
құстар қуанышы» мен «Алыстағы 
аралдар» атты бұрын орыс тіліне 
аударылмаған, кеш жазылған ро-
мандары да енді. Сондай-ақ жи-
наққа поэмалар мен �леңдер және 
Брусиловский мен Байқадамовтың 
музыкасына жазылып, 50-жылда-
ры жарық к�рген әндер мәтіні де 
енген.

Ілияс Есенберлиннің шығар-
машылығы Қазақстанда ғана емес, 
бүкіл әлемде кеңінен танымал. 
Оның кітаптары әлемнің 30-дан 
ас там тіліне аударылған, кітап та-
ры ның жалпы таралымы 7 мил-
лионға жуық.

Айбике ЖАНАСЫЛ

Абылайхан ЖҰМАШ

Тркістан �аласы әсем �имараттармен толы�ып, к�ріктене 
тсуде. Атап айт�анда, �алада�ы �зге ��рылыс нысандарын 
айтпа�анда, �асиетті кесенеге жа�ын ма�нан және ел аузын-
да «жа�а �ала» атанып кеткен 3кімшілік-іскерлік орталы�ы 
аума�ында жеке ірі кәсіпкерлер сәулеті к�з сріндірер әдемі 
т�р�ын йлер мен коттедждерді к�птеп салып жатыр. 3рине, 
б�л бір жа�ынан рухани астана т�р�ындарыны� жа�дайын 
жа�сартып, �уанышына айналса, екіншіден, алыс-жа�ын 
елдерден сынап немесе �ызы�ушылы� танытып келіп-ке-
тетін �ала �она�тарына к�рсететін к�рнекті �имарат болады.
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